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Nasz amfi teatr 
najlepszy w Polsce

Daniel Wachowski

Finał 26. edycji ogólno-
polskiego konkursu „Mo-
dernizacja Roku & Budo-
wa XXI w.” miał miejsce 
28 września na Zamku 
Królewskim w Warszawie. 
Oprawę muzyczną wyda-
rzenia zapewniła Orkie-
stra Zespołu Pieśni i Tańca 
„Śląsk” im. Stanisława Ha-
dyny. Reprezentantami so-
chaczewskiego samorządu 
na gali byli: zastępca bur-
mistrza Dariusz Dobro-
wolski oraz przewodniczą-
cy rady miejskiej Sylwester 
Kaczmarek. 

Co  roku w konkursie 
startuje kilkaset nowych 
i    z m o d e r n i z ow a nyc h 
obiektów z całej Polski. 
Przed wyłonieniem zwy-
cięzców zgłoszone budow-
le są odwiedzane przez 
33-osobowe jury złożo-
ne m.in. z  profesorów po-
litechnik, przedstawicieli 
ministerstw, marszałków 
województw, samorządow-
ców, specjalistów branży 
budowlanej i  architekto-
nicznej. 

Celem konkursu było 
wyłonienie przedsięwzięć 
budowlanych: moderniza-

cji oraz nowych obiektów 
zrealizowanych do koń-
ca pierwszego kwartału 
2022 roku, wyróżniających 
się szczególnymi walora-
mi jakościowymi, funkcjo-
nalnymi,   urbanistyczny-
mi i estetycznymi. Jurorzy 
przyznali sochaczewskie-
mu amfi teatrowi oraz te-
renom nad Bzurą I miejsce 

i tytuł „Modernizacji Roku 
2021” w kategorii „Rewi-
talizacja obszarów i prze-
strzeni   urbanistycznej”. 
W swoim werdykcie uza-
sadnili, że nagrodę przy-
znają „za pomysł i wyj-
ście naprzeciw potrzebom 
mieszkańców,   stworze-
nie miejsca do aktywne-
go wypoczynku i rekreacji 

(wypożyczalnia kajaków, 
kawiarnia z tarasem i pięk-
nym miejscem widoko-
wym). Za budowę obiek-
tu kultury – amfi teatru, 
gdzie wyjątkowym ele-
mentem jest umieszczenie 
ścieżki spacerowej na da-
chu obiektu, prowadzącej 
na bulwary spacerowe nad 
Bzurą. Stworzono strefę 

powiązań   funkcjonalno-
-przestrzennych   terenów 
krajobrazowych   nabrze-
ża Bzury i struktur zurba-
nizowanych, która umoż-
liwia promocję walorów 
historycznych i kultural-
nych miasta, w tym przede 
wszystkim ruin zamku 
książąt mazowieckich".

Sochaczewski amfi teatr wraz z bulwarami spacerowymi nad Bzurą zdobył I miejsce i tytuł 
Modernizacji Roku 2021 w kategorii „Rewitalizacja obszarów i przestrzeni urbanistycznej”. 
To bardzo prestiżowe wyróżnienie. Naszą budowlę doceniło grono ponad 30 niezależnych 
specjalistów w dziedzinach budownictwa i architektury z całej Polski. 
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PROSTO Z MIASTA

WAŻNE TELEFONY
Pogotowie ratunkowe 999

Policja 
997, 47 705-52-22

Straż pożarna 
998, 46 862-23-70

Pogotowie energetyczne
991

Pogotowie gazowe (Sime Polska) 
602-343-343, 792-008-866

Urząd Miejski 
46 862-27-30, 46 862-22-35

Całodobowy telefon 
alarmowy Urzędu Miasta
46 862-36-82

Urząd Skarbowy 
46 862-26-04

ZUS 46 862-64-33

Starostwo Powiatowe 
46 864-18-40, 46 864-18-73

ZWiK 46 862-82-30
Zgłaszanie awarii: 
sieci wodociągowej 
668-453-422
sieci kanalizacyjnej
604-195-871

Dodatkowo każdego dnia po godz. 
15.00 awarie można zgłaszać pod 
numerami telefonów:
SUW Płocka 46 811 16 44, 
602 248 627

SUW Chodaków 46 863 26 35,
662 294 742

Oczyszczalnia ścieków 
662 294 743

ZGK 46 862-81-06, 46 
862-93-14

ZKM 46 862-99-27

Zgłaszanie awarii sieci 
oświetlenia ulicznego
698-088-755, 606-663-186

Szpital
46 864-95-00, 46 864-96-00
USC 46 862-23-02

Sąd Rejonowy 
46 862-32-64

PKP 19-757

Koleje Mazowieckie
22 364-44-44

MPT Taxi 191-91

Taxi 46 862-28-42

Taxi Nowa całodobowa 
888-766-600
PEC 
46 862-92-00, 604-206-108,

Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą
46 862-33-09, 

MOSiR 46 862-77-59

SCK 46 863-07-68

Centrum Usług Społecznych 
46 863-14-81, 
46 863-14-82

Miejska 
Audycja 
Samorządowa

W każdy 
wtorek 

i czwartek 
o 11:30

na antenie 

Dokończenie ze str. 1

To nie przypadek
- To niewątpliwie ogromny 
sukces dla naszego miasta. To 
też jednocześnie obiektyw-
na ocena walorów amfi teatru, 
wydana przez ekspertów w 
dziedzinie budownictwa i ar-
chitektury, wbrew głosom 
krytyki, z którymi niekiedy 
spotyka się ten obiekt w lokal-
nym środowisku. Zdaniem 
specjalistów mamy być z czego 
dumni. Przy tej okazji chciał-
bym podziękować posłowi 
Maciejowi Małeckiemu i rad-
nemu wojewódzkiemu Miro-
sławowi Adamowi Orlińskie-
mu za pomoc w uzyskaniu 
wielomilionowych dotacji na 
ten cel pochodzących z fundu-
szy rządowych i zarządzanych 
przez marszałka – mówi bur-
mistrz Piotr Osiecki. 

O tym, że nie może być 
mowy o przypadku, że naj-
lepsi eksperci wybrali So-
chaczew, jest przekona-
ny także przewodniczący 
rady miasta. 

- Gratulacje przede 
wszystkim należą się miesz-
kańcom Sochaczewa, bo to 
oni wybrali radnych, którzy w 
swoim programie umieścili tę 
inwestycję jako kluczową dla 
miasta. To mieszkańcy wielo-
krotnie artykułowali potrze-
bę rewitalizacji podzamcza 
i organizacji Dni Sochacze-
wa właśnie w tym miejscu. 
Szczęśliwie koalicja rządzą-
ca złożona z radnych PiS i So-
chaczewskiego Forum Samo-
rządowego od trzech kadencji 
posiada większość w radzie i, 
wsłuchując się w głos wybor-
ców, zrealizowała tę i inne in-
westycje miejskie. Po raz ko-
lejny dotrzymaliśmy słowa. 
Dziś sochaczewianie głosują 
za naszymi bulwarami i am-
fi teatrem swoją tłumną obec-
nością praktycznie każdego 
dnia. To cieszy i daje motywa-
cję do dalszej pracy – mówi 
Sylwester Kaczmarek. 

Z pomocą unijną
Niemały udział w fi nanso-
waniu nagrodzonego pro-
jektu miał sejmik, o czym 
przypomina jego wice-
przewodniczący Mirosław 
Adam Orliński. 

- Sochaczewski amfi te-
atr w pełni zasługuje na tę 
nagrodę. Mogę tylko po-
wtórzyć słowa marszałka 
Struzika, które skreślił w li-
ście gratulacyjnym do władz 
miasta, że ten projekt poka-
zuje, jak zbudować obiekt, 
aby zatrzymać pamięć i du-
cha miejsca, a jednocześnie 
wkomponować moderniza-
cję w zmieniający się kra-
jobraz i dostosować do po-
trzeb mieszkańców. Jestem 
dumny, że samorząd Ma-
zowsza dwukrotnie wsparł 
zagospodarowanie terenów 
rekreacyjnych nad Bzurą 
dotacjami pochodzącymi 
z Regionalnego Programu 
Operacyjnego na lata 2014-
2020. Właśnie tak razem 
budujemy Mazowsze – pod-
kreśla radny wojewódzki. 

Nagroda za projekt i 
wykonanie
Co ważne, ideą konkur-
su jest nagradzanie nie tyl-
ko inwestorów, ale również 
wykonawców i projektan-
tów przedsięwzięć budowal-
nych. Dlatego przypomnij-
my, że zagospodarowanie 
terenów nad Bzurą zapro-

jektowała wrocławska fi rma 
Heinle, Wischer und Part-
ner Architekci Sp. z  o.o., a 
wykonania przedsięwzięcia 
podjęła się lokalna fi rma bu-
dowlana Sochbud. 

Jak mówi Anna Stry-
szewska-Słońska,   prezes 
zarządu Heinle, Wischer 
und Partner Architekci, 
każde wyróżnienie jest dla 
jej zespołu nobilitacją i mo-
tywacją do dalszej pracy. 

- Cieszymy się, gdy nasze 
wizje spotykają się z aproba-
tą inwestorów, którzy decy-
dują się na ich realizacje, tak 
jak miało to miejsce w przy-
padku koncepcji budowy 
amfi teatru i rewitalizacji tere-
nów nad Bzurą. Doceniamy 
uznanie specjalistów w dzie-
dzinach budownictwa i ar-
chitektury w ogólnopolskim 
konkursie   „Modernizacja 
Roku & Budowa XXI”, nie-
mniej największą satysfakcję 
daje nam pozytywny odbiór 
realizacji przez jej docelo-
wych użytkowników, w tym 
przypadku mieszkańców So-
chaczewa. Mamy nadzieję, że 
zrewitalizowana przestrzeń 
będzie w przyszłości miej-
scem chętnie odwiedzanym, 

zarówno w celach rekreacji, 
aktywności sportowej jak i 
kulturalnej – podkreśla Anna 
Stryszewska-Słońska. 

Z nagrody cieszy się tak-
że współwłaściciel Sochbu-
du, Krystian Nowicki.

- Dla naszej fi rmy to już 
druga nagroda w ogólno-
polskim konkursie „Moder-
nizacja Roku i Budowa XXI 
wieku”. W 2019 roku otrzy-
maliśmy wyróżnienie za wy-
konanie modernizacji bu-
dynku OSP w Brwinowie. 
Tym razem, wspólnie z urzę-
dem miejskim oraz auto-
rem projektu, sięgnęliśmy 
po wygraną w swojej kate-

gorii, co jest dla nas wszyst-
kich ogromnym wyróżnie-
niem. Trzeba pamiętać, że w 
tym roku zgłoszono aż 510 
projektów z całej Polski. Po-
mimo tak dużej konkuren-
cji amfi teatr zrobił wrażenie 
na kapitule. Nagroda jest dla 
nas ogromną motywacją do 
stawiania sobie nowych ce-
lów i przesuwania poprzeczki 
coraz wyżej. Bardzo dziękuję 
za współpracę przy realizacji 
projektu wszystkim zaanga-
żowanym, w tym szczególnie 
pracownikom fi rmy SOCH-
BUD, przedstawicielom ratu-
sza oraz autorowi projektu – 
mówi Krystian Nowicki. 

Najlepszy w Polsce

Listopad 2017 roku. Burmistrz i skarbnik miasta odbierają 

od Elżbiety Lanc, członka zarządu Województwa 

Mazowieckiego, czek na 3,5 mln zł. Dotacja unijna 

ma wesprzeć budowę amfi teatru
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INWESTYCJE

Daniel Wachowski

Od kilku lat samorząd zabie-
ga o geotermalne uciepłow-
nienie miasta, wykorzystanie 
lokalnego potencjału ener-
gii odnawialnej, zwiększenie 
bezpieczeństwa energetyczne-
go i ustabilizowanie cen ener-
gii cieplnej w Sochaczewie w 
dłuższym okresie.

Pierwszy odwiert, w cało-
ści sfi nansowany z dziesięcio-
milionowej dotacji przekaza-
nej przez Narodowy Fundusz 
Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej, wykonano w 
2018 roku przy ulicy Okręż-
nej. Okazało się, że 1500 me-
trów pod naszymi stopami 
mamy słodką i ciepłą wodę 
(44-46 stopni) o mineraliza-
cji poniżej 0,5 g/l, a z powsta-
łego otworu można pozyskać 
jej nawet 190 m3 na godzinę. 
W tej sytuacji, w lutym 2020 
roku, do programu „Polska 
Geotermia Plus” prowadzo-
nego przez NFOŚiGW, Przed-
siębiorstwo Energetyki Ciepl-
nej złożyło wniosek o dotację 
na kolejny etap, czyli wyko-
nanie drugiego otworu geo-
termalnego tzw. chłonnego 
i połącznie go rurociągiem z 
już istniejącym otworem, bu-
dowę zakładu geotermalne-
go wyposażonego w dwie ab-
sorpcyjne pompy ciepła wraz 
z niezbędnymi urządzeniami 
ciepłowniczymi gwarantują-
cymi prawidłową pracę ca-
łej instalacji. Zakres wniosku 
obejmował również wykona-
nie ok. 2,5 km sieci ciepłowni-
czych, które zapewnią dostawę 
ciepła z ciepłowni geotermal-
nej do kilku istniejących sys-
temów ciepłowniczych oraz 
modernizację istniejących wę-
złów. W celu wykorzystania 
wody geotermalnej do celów 
spożywczych przewidziano 
też uruchomienie stacji uzdat-
niania wody.

Z pomocą funduszu
- Od razu mówiliśmy, że to 
ogromne zadanie, dlatego li-

czymy na wsparcie NFO-
ŚiGW. W naszym wnio-
sku napisaliśmy, że odwiert 
przy Okrężnej będzie otwo-
rem produkcyjnym, a ener-
gia cieplna zostanie odebrana 
przez pompy ciepła. Schło-
dzona, po uzdatnieniu, tra-
fi  do sieci wodociągowej, a jej 
nadmiar zostanie zatłoczony 
otworem chłonnym pod zie-
mię. To rozwiązanie zapewni 
odnawialność złoża oraz nie 
będzie powodować degrada-
cji wód podziemnych – wyja-
śnia prezes PEC Jarosław Do-
rociak. 

Niestety kilka miesięcy po 
złożeniu wniosku świat ogar-
nęła pandemia koronawiru-
sa, wiele instytucji przeszło na 
pracę zdalną, wszelkie proce-
dury trwały znacznie dłużej, 
wiele dziedzin życia uległo de-
stabilizacji.

Ocena pozytywna
Informację o tym, że wniosek 
został pozytywnie oceniony, 
PEC otrzymał w 2021 roku. 
Wówczas rozpoczął się etap 
negocjacji umowy z NFO-
ŚiGW, która nie przewidywa-
ła zwiększenia dotacji w sytu-

acji, gdyby ostateczna wartość 
inwestycji przekroczyła kwotę 
wskazaną we wniosku. Tym-
czasem ma rynku rozpoczę-
ło się szaleństwo cenowe, ma-
teriały budowlane drożały 
z miesiąca na miesiąc, rosły 
koszty pracownicze. 

- Gdy w tych nowych oko-
licznościach przeliczyliśmy 
koszt budowy zakładu i mo-
dernizacji sieci okazało się, że 
potrzeba nie 37 mln, ale 20 
mln złotych więcej. To posta-
wiło pod znakiem zapytania 
nasze plany, bo takiej umowy, 
bardzo ryzykownej i nakłada-
jącej na budżet miasta, czyli na 
wszystkich mieszkańców So-
chaczewa poważne obciąże-
nia, nie można było podpisać. 
Wiem, że wielu mieszkańców 
czeka na uruchomienie zakła-
du geotermalnego, ale dziś, jak 
nigdy dotąd, jestem przekona-
ny, że warto było poczekać na 
dobre wieści płynące z War-
szawy – dodaje Jarosław Do-
rociak. 

Nowe zasady
NFOŚiGW zdecydował o 
uruchomieniu drugiej edycji 
programu „Polska Geotermia 

Plus”, znacznie korzystniej-
szej z punktu widzenia mia-
sta, dającej mu nowe możli-
wości. 

- Będziemy mogli za-
wrzeć bardziej elastyczną i 
bezpieczną dla nas umowę. 
Co istotne, nie musimy skła-
dać nowego wniosku, przez 
co spadlibyśmy na koniec ko-
lejki samorządów oczekują-
cych na dotację. Zostajemy w 
pierwszym szeregu ubiegają-
cych się o wsparcie funduszu, 
bo nasz wniosek jedynie zmo-
dyfi kujemy. Aktualizacji wy-
maga przede wszystkim mon-
taż fi nansowy uwzględniający 
to wszystko, co wydarzyło się 
w gospodarce na przestrzeni 
ostatnich trzech lat. Kontynu-
ujemy bardzo poważne roz-
mowy o drugim etapie i jeśli 
zakończą się pozytywnie, w co 
wierzę, zagwarantujemy so-
bie w umowie, że jeśli wartość 
zadania ustalona po przetar-
gu okaże się wyższa niż zakła-
dana, będziemy mogli rene-
gocjować z NFOŚiGW kwotę 
dotacji. Mając w ręku takie 
gwarancje umowa mogłaby 
zostać podpisana w I kwartale 
2023 roku - mówi prezes PEC. 

Coraz bliżej budowy 
zakładu geotermalnego
Najprawdopodobniej w pierwszym kwartale przyszłego roku sochaczewski PEC podpisze 
z Narodowym Funduszem Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej umowę o przyjęciu 
wielomilionowego dofi nansowania na budowę zakładu geotermalnego. Jeśli tak się stanie, 
ciepło spod ziemi trafi  do mieszkań, a słodka woda, po uzdatnieniu, do naszych kranów. 

ZDANIEM BURMISTRZA PIOTRA OSIECKIEGO
Zespół ludzi pracujących nad wnioskiem wykazał się wielką odpo-
wiedzialnością i troską o fi nanse miasta. Nie uległ presji, by bez 
względu na koszty natychmiast pokazać efekt, ale wybrał znacznie 
lepsze i bezpieczne rozwiązanie. Wierzę, że Sochaczew znajdzie 
się na liście benefi cjentów drugiej edycji „Polskiej Geotermii Plus” 
zważywszy, że wsparcie w tym zakresie deklarował wiceminister 
Aktywów Państwowych Maciej Małecki, który już wielokrotnie 
wykazał się wyjątkową skutecznością przy pozyskiwaniu środków 
rządowych na inwestycje w mieście i powiecie sochaczewskim. 

Największą   tegoroczną dro-
gową inwestycją miasta jest 
przebudowa ulicy Dewajtis. 
Wykonania tego przedsię-
wzięcia za ponad 2 mln zł 
podjęła się fi rma Strabag.

Droga zostanie przebu-
dowana na całej długości 
365 metrów i poszerzona 
z 3,5 do 6 metrów. Projekt 
przewiduje ułożenie asfal-
tu, chodnika z kostki bru-
kowej, ścieżki rowerowej, 
jednostronnego utwardzo-

nego pobocza, zatok po-
stojowych oraz rowów gro-
madzących nadmiar wody, 
umocnionych betonowymi 
płytami ażurowymi. 

Strabag zapewnia, że 
inwestycja zostanie wyko-
nana do końca roku. Mia-
sto, dzięki wsparciu mini-
stra Macieja Małeckiego, 
pozyskało na ten cel 1,33 
mln zł dofi nansowania 
z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg.

(seb)

Ruszyła przebudowa Dewajtis

Już wiemy, że na zlecenie 
miasta firma Millsen do-
świetli kilka przejść dla 
pieszych. To wyniesione 
pasy, lub dzielone wy-
sepką, zmuszające kie-
rowców do zwolnienia. 
Teraz po zmroku staną 
się jeszcze bardziej bez-
pieczne.

Miasto ogłosiło przetarg na 
wykonanie przyłączy ka-
blowych, montaż słupów i 
opraw  oświetleniowych na 
pięciu takich przejściach. 
Wszystkie zostaną oświe-
tlone energooszczędny-
mi lampami LED-owymi. 
Prace mają się zakończyć 
do 30 listopada i pochłoną 
prawie 160 tys. zł. 

Lokalizacja przejść:
- ul. Warszawska, przy 

skrzyżowaniu z ul. Po-
przeczną (52 metry kabla i 
dwa słupy aluminiowe)

- ul. Kochanowskiego, 
przy skrzyżowaniu z ul. 
Targową (46 metrów kabla 
i dwa słupy stalowe)

- ul. Żeromskiego, przy 
skrzyżowaniu z ul. Naruto-
wicza (46 metrów kabla, dwa 
słupy stalowe oraz dobudowa 
dwóch opraw oświetlenia)

- ul. 1 Maja, przy skrzy-
żowaniu z ul. Reymonta 
(45 metrów kabla dwa słu-
py aluminiowe)

- ul. Grunwaldzka, przy 
skrzyżowaniu z ul. Hotelo-
wą (93 metry kabla i cztery 
słupy stalowe                (daw)

Pięć przejść do oświetlenia

Seryjny morderca przystanków?

To niestety kolejny przykład skrajnej głupoty, którą trudno 
ubrać w słowa. W wakacje ktoś, po raz kolejny, potłukł szy-
by na przystanku Repsz w Chodakowie, a 25 września dwie 
szyby wybito na przystanku przy SCK w Boryszewie   (daw)
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30 września rada zgodziła się 
nie tylko na realizację progra-
mu asfaltowania ponad trzy-
dziestu ulic na terenie miasta 
(łączna wartość projektu 23,8 
mln), budowę Strefy Aktyw-
ności nad Bzurą (łączna war-
tość 5,8 mln zł), mocno wspar-
ła też placówki edukacji. 

Na podwyżki 
dla nauczycieli 
i zakup energii
Skarbnik Jolanta Brzó-
ska wyliczała, że prawie 
2,9 mln przeznaczono na 
podwyżki wynagrodzeń w 
szkołach i przedszkolach 
prowadzonych przez mia-
sto oraz niemal 1,2 mln 
na dotacje dla prywatnych 
placówek edukacji. W bu-
dżecie znalazło się 25 mln 
zł na wypłatę dodatków 
węglowych, czyli dopła-
ty do zakupu węgla, gazu, 
oleju i drewna opałowego. 
W związku z tym, że wpły-
wy z podatków i opłat re-
alizowane są ponad plan, 
zwiększono je o prawie 470 
tys. zł.  Podobnie więk-
sze o 700 tys. zł wpływy z 
odsetek bankowych w ca-
łości przeznaczono na ob-
sługę kosztów związanych 
z pożyczkami i obligacja-
mi. Dodatkowe po 300 tys. 
zł wydzielono na wypła-
tę dodatków mieszkanio-
wych oraz zakup energii 
elektrycznej do oświetle-
nia ulic. Rada wsparła też 
bieżącą działalność miej-
skich jednostek, które tak 
samo jak polskie rodziny 
odczuwają wzrost kosztów 
zakupu energii elektrycz-
nej i ogrzewania. 500 tys. 
zł otrzymał MOSiR, 90 tys. 
żłobek miejski, 64 tys. zł 
biblioteka, 62 tys. zł Socha-
czewskie Centrum Kultury 
a 40 tys. zł muzeum ziemi 

sochaczewskiej. Pieniądze 
pochodziły z oszczędności 
z lat ubiegłych.

Opozycja 
nie akceptuje 
Stanowisko radnych PO, Bez-
partyjnych Samorządowców 
i Koalicji dla Sochaczewa na 
temat czterech uchwał ściśle 
związanych z fi nansami mia-
sta, przedstawił radny Robert 
Błaszczyk. W swym niemal 
dwudziestominutowym wy-
stąpieniu mówił m.in. o dłu-
gu samorządu, kwotach prze-
znaczonych na jego obsługę, 
zmianach przepisów prowa-
dzących do obniżenia kwoty z 
PIT wpływającej do kasy mia-
sta. Dotację z Polskiego Ładu 
przeznaczoną na asfaltowanie 
33 miejskich ulic nazwał wir-
tualnymi pieniędzmi. Z jego 
wypowiedzi jasno wynika-
ło, że żadna z czterech uchwał 
- w sprawie zasad nabywa-
nia i wykupu obligacji, zmian 
w budżecie, zmian w Wielo-
letniej Prognozie Finansowej, 
zwiększenia tegorocznej dota-
cji dla MOSiR - nie zyska ak-
ceptacji radnych opozycji. 

Statek nie zatonął 
Do przedstawionego sta-
nowiska odniósł się bur-
mistrz Piotr Osiecki. 

- Od czterech lat nie po-
pieracie inwestycji. Zostańcie 
przy swojej narracji, tylko na 
litość boską nie obrażajcie lu-
dzi. To jest prośba, którą wy-
powiadam nie tylko w imie-
niu dwunastki radnych z PiS 
i Forum, ale przede wszyst-
kim w imieniu moich współ-
pracowników. Oni cały czas 
słyszą, że są szkodnikami, że 
wnioski, które składają i uzy-
skują dofi nasowanie, to dzia-
łanie na szkodę. Czy państwo 
zauważyliście, że była pande-
mia? Czy zauważyliście wzrost 
cen i w jakich uwarunkowa-
niach przychodzi nam reali-

zować zadania? A jak my od-
powiadamy? Czy zamykamy 
instytucje, ograniczamy usłu-
gi? Nie. Wprowadzamy bez-
płatną komunikację miejską - 
mówił burmistrz. 

Swoje wystąpienie za-
kończył słowami, że rad-
ni opozycji przez cztery 
lata wprowadzają w błąd 
mieszkańców Sochaczewa.

- Wszystko co mó-
wiliście w 2019 roku nie 
sprawdziło się, w 2020 się 
nie sprawdziło, w 2021 i 
2022 też - mimo pandemii, 
mimo wzrostu cen, mimo 
przerwania łańcuchów do-
staw - wyliczał.

Wskazał też przykład, 
amfi teatr na podzamczu, 
inwestycję, która nie mo-
gła liczyć na wsparcie opo-
zycji, a istnieje od dwóch 
lat, służy mieszkańcom, 
zdobywa nagrody w pre-
stiżowych, ogólnopolskich 
konkursach.

Dotacje przyjęte 
głosami koalicji
Gdy przewodniczący za-
mknął dyskusję i zarządził 
głosowanie, zgodnie z przewi-
dywaniami, zmian opisanych 
w czterech uchwałach około-
budżetowych nie poparli rad-
ni PO, Koalicji dla Sochaczewa 
i Bezpartyjni Samorządow-
cy: Janusz Bąbała, Robert 

Błaszczyk (nie wziął udzia-
łu w głosowaniu nad WPF), 
Marek Gołkowski, Adam 

Kloch, Andrzej Kuśmirek, 

Alicja Korkosz, Jolanta Kul-

pa-Szczepaniak, Jacek Krze-

miński (zagłosował za zwięk-
szeniem dotacji dla MOSiR) i 
Zofi a Denisiewicz. 

Wszystkie uchwały po-
parli natomiast radni So-
chaczewskiego Forum Sa-
morządowego i PiS: Marcin 

Cichocki, Sławomir Dory-

walski, Krystyna Dybiec, 

Kamila Gołaszewska-Ko-

tlarz, Sylwester Kaczmarek, 

Arkadiusz Karaś, Selena 

Majcher, Piotr Pętlak, Re-

nata Sokołowska, Edward 

Stasiak, Magdalena Zbo-

rowska, Sylwester Zdzie-

szyński. 

Historyczne 
27 milionów 
Dyskusja o popieraniu in-
westycji wróciła pod koniec 
obrad, gdy burmistrz przy-
pomniał radnym opozycji, 
że obejmując urząd zastał 
ponad 34 mln długu. Wyja-
śnił kolejny raz, że zaciąga-
ne zobowiązania samorząd 
może przeznaczyć tylko na 
inwestycje, a dzięki aktyw-
ności jego współpracow-
ników w większości są one 
fi nansowane ze środków ze-
wnętrznych.

- Jesteście w bardzo 
kłopotliwej sytuacji, bo ży-
cie weryfi kuje w sposób 
brutalny wasze wypowie-
dzi i weryfi kuje je jedno-
znacznie negatywnie. Ro-
zumiem, że to sytuacja bez 
wyjścia. Cztery lata prowa-
dzicie taką narrację i teraz 
nie udzieliliście poparcia 
dotacji w wysokości prawie 
27 mln zł. Ale czy zdajecie 
sobie sprawę, że jeśli wasz 
głos by decydował, to nasz 
samorząd wszedłby do hi-
storii samorządności? Cała 
Polska dowiedziałaby się, 
że radni w Sochaczewie nie 
chcą 27 milionowej dotacji. 
Powiedzieliście mieszkań-
com 33 ulic i tym, którzy 
będą korzystali ze Strefy 
Aktywności - nie popie-
ramy. To jest niesamowi-
ta odwaga, chyba że liczy-
cie na to, że społeczeństwo 
o tym zapomni. To jest hi-
storyczna sesja, bo histo-
ryczna była dotacja poło-
żona na stole i państwo, w 
sposób niestety dla siebie 
historyczny, powiedzieli-
ście - nie popieramy tego - 
zakończył.

Kompromitacja 
i hipokryzja 
W sprawach różnych o głos 
poprosił także Andrzej Ku-
śmirek, który oświadczył, że 

opozycja popiera jednak in-
westycje miejskie. Jego sło-
wa krótko skomentował 
przewodniczący Kaczma-
rek, mówiąc: „kompletnie 
nie rozumiecie roli swojej 
w tym gremium, komplet-
nie. Kompromitacja”. Do 
oświadczenia Andrzeja Ku-
śmirka odniosła się również 
Selena Majcher, przewodni-
cząca komisji budżetu i fi -
nansów. 

- Czas to wyraźnie i gło-
śno powiedzieć, że nie chce-
cie, żeby nasze miasto się 
rozwijało, bo w znakomi-
tej większości, kiedy podej-
mujemy zmiany w WPF czy 
uchwale budżetowej, to je-
steście albo przeciw, albo 
wstrzymujecie się od głosu - 
wyliczała.

Przypomniała, że w obec-
nej kadencji samorządu gło-
sami dwunastki radnych PIS 
oraz Forum wprowadzono 
do budżetu miasta blisko 60 
mln dotacji zewnętrznych, a 
łącznie zainwestowano po-
nad 90 mln. Wyliczyła kil-
kanaście dużych projektów, 
które powstały dzięki współ-
pracy burmistrza, radnych z 
PiS i SFS, władz powiatu, po-
sła Małeckiego oraz marszał-
ka Mazowsza i jego służb. 

- Wprowadzacie ciągle 
mieszkańców w błąd, mó-
wiąc o gigantycznym zadłu-
żeniu i kosztach jego obsługi, 
a wystarczyłoby sprawdzić, że 
są one w skali całego budże-
tu nieistotne. Konsekwentne 
„nie” mówicie dla uchwał po-
pierających nowe udogodnie-
nia dla mieszkańców. Szczy-
tem hipokryzji jest chwalenie 
się, że głosowaliście za dar-
mowymi przejazdami, ale 
jednocześnie zabrakło wam 
odwagi do fi nansowego po-
parcia tego pomysłu. Prze-
stańcie uprawiać w samorzą-
dzie niskich lotów politykę 
- podsumowała. 

Powiedzieliście mieszkańcom 
- nie popieramy
To była historyczna sesja rady miasta. W pakiecie zmian wprowadzanych do budżetu i Wieloletniej Prognozy Finansowej 
znalazły się dwie dotacje z rządowego programu Polski Ład: na przebudowę 33 ulic osiedlowych (21,85 mln zł) oraz 
budowę Strefy Aktywności nad Bzurą (5 mln). Obydwa zadania przyjęto do realizacji tylko dzięki głosom radnych PiS 
i Sochaczewskiego Forum Samorządowego. I właśnie wspieranie inwestycji stało się głównym tematem sesji.
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Ustawa wprowadziła istotne 
zmiany do przepisów o do-
datku węglowym. Po pierw-
sze wiadomo już, jak rozu-
mieć pojęcie gospodarstwa 
domowego. 

Jeden adres 
– jeden dodatek
Doprecyzowano kryteria, ja-
kie musi spełniać gospodar-
stwo domowe, by otrzymać 
dodatek węglowy. Gdy pod 
jednym adresem znajduje się 
więcej niż jedno gospodar-
stwo domowe, jeden doda-
tek węglowy przysługuje dla 
wszystkich znajdujących się 
tam gospodarstw domowych. 
To np. piętrowy dom jedno-
rodzinny, w którym na par-
terze mieszkają rodzice a na 
piętrze syn z rodziną. Inaczej 
będzie w przypadku wspólnot 
mieszkaniowych, gdzie każ-
de mieszkanie ma oddzielny 
adres. Jeśli wspólnota posia-
da własną kotłownię, korzysta 
z węgla, ekogorszku lub inne-
go paliwa zawierającego mini-
mum 85 proc. węgla, dodatek 
może otrzymać każde z go-
spodarstw.

Dodatek wypłacany jest w 
terminie dwóch miesięcy od 
dnia złożenia wniosku, przy 
czym wnioski złożone między 
30 października a 30 listopa-
da mają być rozliczone do 30 
grudnia.

Gdy wniosek o wypła-
tę złożono w urzędzie miej-
skim dla więcej niż jednego 
gospodarstwa mającego ten 

sam adres, dodatek otrzyma 
wnioskodawca, który złożył 
wniosek jako pierwszy. I naj-
ważniejsze – dodatek otrzyma 
tylko ta rodzina, która do 11 
sierpnia zgłosiła piec węglowy 
(kozę, kuchnię, kominek, piec 
kafl owy) do Centralnej Ewi-
dencji Emisyjności Budynków. 

Dodatek na olej, 
gaz, drewno
Ustawa wprowadziła także 
jednorazowe dodatki dla go-
spodarstw domowych, które 
ogrzewają się przy pomocy ko-
tłów lub pieców na pellet albo 
inny rodzaj biomasy (3.000 zł), 
olej opałowy (2.000 zł), drew-
no kawałkowe (1.000 zł) lub 
LPG (500 zł). Wypłata dodat-
ku ma nastąpić w ciągu mie-
siąca od złożenia wniosku. 
Także w tym przypadku, aby 
otrzymać dodatek, źródło cie-
pła musi być wpisane do Cen-
tralnej Ewidencji Emisyjności 

Budynków. Wnioski o dodatki 
można składać do 30 listopada 
w Urzędzie Miejskim przy ul. 
1 Maja 16, albo poprzez ePU-
AP. By wyeliminować przy-
padki nieuprawnionego się-
gania po dodatki, samorządy 
mają weryfi kować, czy rodzi-
na faktycznie zamieszkuje pod 
danym adresem, analizując 
swoje rejestry – wykaz dekla-
racji śmieciowych, świadczeń 
i zasiłków rodzinnych, dodat-
ków mieszkaniowych, energe-
tycznych i osłonowych, rejestr 
PESEL.

Ciepło sieciowe 
- rekompensaty
Przed gwałtownym wzrostem 
cen nowe przepisy mają też 
ochronić rodziny korzystają-
ce z miejskiej sieci ciepłowni-
czej. Przewidują dla wytwór-
ców ciepła korzystających z 
gazu lub oleju, czyli takich 
jak sochaczewski PEC, obo-

wiązek ustalenia ceny ciepła 
na maksymalnym poziomie 
150,95 zł za GJ netto. Gdy do-
stawca ciepła korzysta z węgla, 
biomasy lub drewna, wów-
czas cena jednego GJ nie może 
przekroczyć 103,82 zł netto. 
Jeśli jednak realne koszty wy-
twarzania ciepła będą wyższe 
z powodu wzrostu cen paliw, 
spółce będzie przysługiwała 
rekompensata z budżetu pań-
stwa. Rekompensatą objęte 
będzie tylko ciepło dostarczo-
ne do mieszkań oraz tak zwa-
nych podmiotów wrażliwych, 
czyli spółdzielni i wspólnot 
mieszkaniowych,   placówek 
systemu ochrony zdrowia, 
systemu oświaty, szkolnictwa 
wyższego i nauki, żłobków, 
klubów dziecięcych, kościo-
łów i związków wyznanio-
wych, placówek kulturalnych, 
OSP, organizacji pożytku pu-
blicznego, spółdzielni socjal-
nych. System rekompensat bę-

dzie działał od 1 października 
2022 do 30 kwietnia 2023 r.

Jeśli podmioty wrażli-
we wpisały swoje źródło cie-
pła do CEEB i nie korzysta-
ją z ciepła systemowego, lecz 
samodzielnie kupują paliwo, 
ustawa przewiduje dla nich 
dodatek, który ma wynieść 40 
proc. różnicy między koszta-
mi zakupu paliwa kupione-
go w 2022 r. a uśrednionymi 
kosztami zakupu z ostatnich 
dwóch lat. Wnioski należy zło-
żyć do 30 listopada do urzędu 
miejskiego. 

W PEC najtaniej
W sytuacji szalejących 
cen paliw i energii, w naj-
lepszej sytuacji są klien-
ci Przedsiębiorstwa Ener-
getyki Cieplnej, których 
w tym roku dotknie pod-
wyżka opłat za ogrzewanie 
sięgająca 2,3 procent, czy-
li znacznie poniżej infl acji. 
Portfele mieszkańców ko-
rzystających z ciepła syste-
mowego chroni Urząd Re-
gulacji Energetyki i sam 
PEC. W jaki sposób?

- Od lat zawieramy długo-
terminowe umowy na dosta-
wy energii elektrycznej i gazu 
do swych kotłowni. Ostatni 
przetarg na gaz rozstrzygnę-
liśmy latem ubiegłego roku. 
Umowa  z PGNiG obejmuje 
lata 2022-2023, a to oznacza, 
że do końca przyszłego roku 
mamy ustalone ceny, po jakich 
kupujemy gaz, choć w tak nie-
stabilnych warunkach niczego 
nie można być pewnym na sto 
procent. Dziś nic nie wskazuje 

na to, by PGNiG chciało rene-
gocjować kontrakt, czyli nasze 
ciepło sprzedawane spółdziel-
niom i wspólnotom nie zdro-
żeje – mówi prezes PEC Jaro-
sław Dorociak.

Ostatnia   zatwierdzona 
przez Urząd Regulacji Ener-
getyki taryfa obowiązuje od 
1 lipca 2022 roku do 31 paź-
dziernika 2023. 

PEC bez rekompensat
Nic też nie wskazuje, by miej-
ska spółka musiała korzystać z 
rządowych rekompensat. 

- Nawet nie zbliżamy się 
do górnych cen wskazanych 
w ustawie, czyli 150,95 zł net-
to. Nasz koszt wytworzenia 1 
GJ ciepła, w zależności od ko-
tłowni, waha się obecnie w 
graniach 88-92 zł – wyjaśnia 
Jarosław Dorociak. 

Podwyżki opłat mogą 
spodziewać się mieszkańcy 
bloków zasilanych z ciepłow-
ni przy ul. Okrężnej, należą-
cej do spółki Geotermia Ma-
zowiecka. PEC kupuje od niej 
ciepło i dostarcza własny-
mi sieciami przesyłowymi 
do mieszkań w tym rejonie 
miasta. Ciepłownia korzysta 
z węgla, a ten, jak wiadomo, 
w ciągu roku zdrożał o kil-
kaset procent. Dobra wiado-
mość jest taka, że Geotermia 
Mazowiecka będzie musiała 
dostosować ceny detaliczne 
do ustawowego progu, czy-
li maksymalnie 103,82 zł za 
1 GJ. Jeśli koszty wytworze-
nia ciepła będą większe, spół-
ka zostanie objęta systemem 
rządowych rekompensat. 

Dla kogo dopłaty do ciepła?
20 września weszła w życie ustawa o wsparciu odbiorców ciepła. Nowe przepisy wydłużają z 30 do 60 dni termin 
na wypłatę dodatku węglowego, wsparciem obejmują także rodziny ogrzewające domy innymi rodzajami paliwa.

BURMISTRZ MIASTA SOCHACZEW 
ogłasza

I przetarg ustny nieograniczony na sprzedaż prawa własności nieruchomości na podstawie Uchwały Rady Miejskiej w Sochaczewie Nr XXVII/306/22 z dnia 15.03.2022r.
Lp. Nr ewidencyjny nieruchomości Oznaczenie w księdze wieczystej KW Nr Powierzchnia w ha Położenie nieruchomości ul. Opis nieruchomości Przeznaczenie w planie miejscowym Postąpienie na przetargu Wadium Cena wywoławcza (brutto)
1.

2.

976/170

976/172

PL1O/00021491/5

PL1O/00021491/5

0,0654

0,0958

Włókiennicza

Włókiennicza

Działka niezabudowana 

Działka niezabudowana

Tereny produkcyjno – usługowe

Tereny produkcyjna - usługowe

1 000,00zł

1 000,00zł

5 000,00zł

5 000,00zł

51 000,00zł

75 000,00zł

Przetarg  odbędzie się w dniu 3.11.2022r. o godz.10.00 ( sala konferencyjna, I piętro ) w siedzibie Urzędu Miejskiego w Sochaczewie, ul. 1 Maja 16. Wadium należy 
wpłacić do dnia 31.10.2022r. na konto sum depozytowych  Gminy Miasto Sochaczew: Bank Spółdzielczy w Sochaczewie Nr 51 9283 0006 0043 0197 2000 0100. 
Wadium ulega przepadkowi, gdy osoba, która przetarg wygrała, uchyla się od podpisania aktu notarialnego. Przed przystąpieniem do przetargu należy zapoznać 
się z regulaminem oraz warunkami przetargu, o których informacji udziela Wydział Mienia i Nadzoru Właścicielskiego. Gmina Miasto Sochaczew nie wykonuje prac 
związanych ze wskazaniem granic działek w terenie.
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W MIEŚCIE

Maciej Frankowski

Przypomnijmy, że koszt in-
westycji to 9 mln złotych. 
Przedsięwzięcie jest realizo-
wane w ramach Programu 
Inwestycji Dworcowych na 
lata 2016-2023 z dofi nanso-
waniem ze środków unijnych 
z Programu Operacyjnego 
Infrastruktura i Środowisko. 
Inwestorem są Polskie Kole-
je Państwowe S.A., natomiast 
wykonawcą prac budowla-
nych jest lokalna fi rma Soch-
bud.

Na placu budowy
Odwiedziliśmy plac budowy 
przy ul. Sienkiewicza, aby zo-
baczyć postęp prac. O tym, co 
już zostało wykonane, i co bę-
dzie zrobione w kolejnych eta-
pach przebudowy, rozmawia-
liśmy z kierownikiem robót z 
fi rmy Sochbud, Arturem Ko-
narskim. 

- Na początku, w ramach 
prac rozbiórkowych, zdjęli-
śmy stare pokrycie dacho-
we, przemurowaliśmy także 
wszystkie kominy. Na da-
chu położone są nowe deski, 
rozpoczynamy właśnie ukła-
danie blachy. Jesteśmy już 
podpięci do sieci kanalizacji 
sanitarnej, trwają prace nad 
przyłączem do kanalizacji 
deszczowej. Wewnątrz bu-
dynku zakończyliśmy robo-
ty związane z konstrukcjami 
żelbetonowymi, postawili-
śmy nowe ściany. Wszyst-
kie posadzki są wykonane 
od nowa. W związku z tym 
zaczęliśmy już prace elek-
tryczne i aktualnie układa-
my instalacje podtynkowe. 
W kolejnych etapach będzie-
my zajmować się elektryką 
i teletechniką na zewnątrz 
obiektu. Przy elewacji bu-
dynku trwają prace hydrofo-
bizacyjne, polegające na kon-
serwacji istniejących murów. 
Jednocześnie wymienia-
my uszkodzone cegły i fugi. 
Zajmujemy się także stolar-
ką, czyli renowacją drzwi i 
okien. Zaczęliśmy też budo-
wę konstrukcji wiaty rowe-
rowej, przy której znajdować 
się będą paczkomat i bileto-
mat – mówi Artur Konarski.

Prowadzone prace nie 
stanowią utrudnień dla po-
dróżujących koleją, którzy 
mają swobodny dostęp do 
peronów. Od 21 czerwca 
funkcjonuje również, skła-
dający się z pięciu kontene-
rów modułowych, dworzec 
tymczasowy, położony w 
bezpośrednim sąsiedztwie 
remontowanego   budynku. 
Znajdują się w nim toale-
ty, kasa biletowa i klimaty-
zowana poczekalnia o po-
wierzchni 26 mkw.

Efekt końcowy
Zabytkowy wzniesiony w 
latach 1901-1903, budynek 
dworca zostanie dostosowa-
ny do wszystkich standar-
dów współczesnej obsługi 
podróżnych, przy zachowa-
niu jego walorów architek-
tonicznych. Po przebudowie 
obiekt ma być komfortowy, 
funkcjonalny, łatwo dostęp-
ny oraz bezpieczny. 

Wewnątrz znajdować się 
będzie poczekalnia z ławka-
mi, gablotami z rozkładami 
jazdy pociągów, elektronicz-
nymi tablicami przyjazdów 
i odjazdów pociągów oraz 

nowym systemem informa-
cji głosowej. W holu, oprócz 
pomieszczenia kas bileto-
wych i toalet, będzie rów-
nież lokal gastronomiczny 
oraz pomieszczenia biuro-
we.

Dworzec stanie się bar-
dziej przyjazny dla osób nie-
pełnosprawnych.   Wpro-
wadzony zostanie szereg 
usprawnień, w tym m.in. 
ścieżki prowadzące, dotyko-
we plany dworca, tabliczki w 
alfabecie Braille’a. Również 
sanitariaty będą przystoso-
wane do potrzeb osób z nie-
pełnosprawnościami.

Zmiany także 
przed budynkiem
Olbrzymią   metamorfozę 
przejdzie plac przed dwor-
cem. Wzdłuż frontowej fa-
sady budynku pojawią się 
miejsca postojowe dla osób 
niepełnosprawnych   oraz 
typu kiss&ride. Natomiast 
nieco bliżej ulicy Sienkiewi-
cza powstaną dwa perony dla 
autobusów, postój taksówek 
oraz dziewięć miejsc parkin-
gowych, w tym dwa przezna-
czone dla samochodów elek-

trycznych. Obok zabytkowej 
lokomotywy, która pozo-
stanie na swoim dotychcza-
sowym miejscu, pojawi się 
również wiata rowerowa.

Dworzec w Kornelinie
Tymczasem w poniedzia-
łek 19 września otwarty dla 
podróżnych został dworzec 
w Kornelinie. Jego budowa 
kosztowała łącznie 5,1 mln 
zł. Obiekt składa się z dwóch 
części. W pierwszej mieści 
się przestrzeń obsługi po-
dróżnych, czyli hol pełnią-
cy jednocześnie funkcję po-
czekalni. W jej sąsiedztwie 
znajdują się toalety. Nato-
miast w drugiej części mie-
ści się lokal na wynajem. 
Pod zadaszeniem stanęły 
ławki dla podróżnych, sto-
jaki rowerowe wraz ze sta-
cją naprawy jednośladów. 
W pobliżu dworca powstał 
parking dla 17 samocho-
dów.

Na uroczystym otwar-
ciu dworca w Kornelinie 
obecny był sekretarz stanu 
w Ministerstwie Aktywów 
Państwowych, Maciej Ma-
łecki.

– Jako poseł ziemi so-
chaczewskiej bardzo dobrze 
wiem, jak ważna jest dla na-
szych mieszkańców kolej i 
jej infrastruktura.   Codzien-
nie tysiące osób podróżu-
ją do pracy, szkoły, urzędów, 
do Warszawy. Dlatego bar-
dzo się cieszę z pozytywnych 
zmian, jakie każdego dnia 
zachodzą na kolei – powie-
dział podczas otwarcia Ma-
ciej Małecki.

We wrześniu odbyło się 
walne zebranie członków 
SML-W, największej so-
chaczewskiej   mieszka-
niówki. Jak wynika z jej 
sprawozdania, mimo wie-
lu problemów i rosnących 
kosztów,   spółdzielnia 
trzyma się nieźle. Naj-
większy problem stanowią 
niepłacący lokatorzy, a te-
raz koszty ogrzewania.

W zasobach spółdziel-
ni znajdują się 83 bloki, a 
w nich blisko 3150 miesz-
kań. Oprócz tego ponad 
500 garaży i 10 pawilo-
nów handlowych. SML-W 
na koniec ubiegłego roku 
zatrudniała 48 osób, a ich 
łączne wynagrodzenia sta-
nowiły 11 proc. wszystkich 
kosztów. 

Spółdzielnia osiągnęła 
zysk netto ponad 900 tys. 
zł, choć jak wiele mieszka-
niówek ma problemy z lo-
katorami, którzy nietermi-
nowo lub w ogóle nie płacą 
czynszu. Zaległości z tego 
powodu w 2021 r. (wraz z 
odsetkami) wyniosły pra-
wie 1,6 mln zł. W 90 lo-
kalach dług utrzymuje się 
dłużej niż trzy miesiące, 
ale spółdzielnia informu-
je, że w porównaniu np. do 
2019 r. zaległości zmniej-
szyły się o blisko 100 tys. 

Jak wynika ze sprawoz-
dania, to wynik działań 
windykacyjnych. SML-W 
podpisuje z dłużnikami 
umowy na spłatę należno-
ści w ratach, w przypad-
ku wyjątkowo „opornych” 
podejmuje bardziej re-
strykcyjne środki. W ubie-
głym roku do egzekucji 
komorniczej skierowano 
ponad 50 wniosków.

- Wykazany zysk net-
to w żadnym wypadku nie 
jest powiększony o kwo-
tę zaległości lokatorów - 
mówi prezes SML-W Je-
rzy Skibniewski. - Kwota 
ponad półtora miliona 
złotych pozostaje do od-
zyskania. W wielu przy-
padkach toczą się już egze-
kucje komornicze, ale nie 
jesteśmy w stanie przewi-
dzieć, czy np. dłużnik nie 
okaże się niewypłacalny. 
Ta kwota zadłużenia teo-

retycznie nie obciąża in-
nych członków spółdziel-
ni. Nie jest tak, że uczciwie 
płacący rachunki mają do-
liczaną jakąś część tego, 
z czym zalegają dłużnicy. 
Jednak trzeba pamiętać, 
że te znaczne środki, gdy-
by były do dyspozycji spół-
dzielni, mogłyby posłużyć 
do przeprowadzenia re-
montów, albo docieplenia 
budynków, zamontowania 
fotowoltaiki, co doprowa-
dziłoby do obniżenia ra-
chunków za energie. W 
tym sensie dłużnicy do-
prowadzają do tego, że 
wszyscy płacą więcej - do-
daje prezes.

Nie wiadomo, co przy-
niesie ten rok, bo żyjemy w 
dobie kryzysu. Infl acja, ro-
snące ceny paliw i innych 
towarów sprawiają, że lu-
dzie mają coraz mniej pie-
niędzy. Zapewne część z 
nich będzie próbowała za-
oszczędzić na czynszu i in-
nych opłatach. 

Już w ubiegłym roku 
spośród wszystkich me-
d iów   najdroższe   było 
centra lne   ogrzewanie. 
Spółdzielnia podaje, że 
stanowiło ono ponad 50 
proc., podczas gdy np. 
woda i ścieki - nieco ponad 
20 proc., a gospodarka od-
padami jeszcze mniej, bo 
ok. 15 proc. 

Ni s k ie    t emp er at u-
ry sprawiły, że trzeba było 
uruchomić    ogrzewanie 
pod koniec września. W 
wielu domach padały py-
tania o koszty ciepła w 
nadchodzącym   sezonie. 
Spółdzielnia kupuje je od 
miejskiego   Przedsiębior-
stwa Energetyki Cieplnej. 
Prezes PEC, Jarosław Do-
rociak zapewnia, że, dzię-
ki zapasom z ubiegłego 
roku, ceny ciepła nie wzro-
sną znacząco. Sytuacja 
wygląda gorzej w budyn-
kach ogrzewanych węglem 
przez Geotermię Mazo-
wiecką.   Jak   powiedział 
nam   prezes   Sk ibniew-
ski, otrzymał już informa-
cję, że rachunki za ciepło 
wzrosną tam o 130 proc. 

Do tematu wrócimy w 
kolejnym wydaniu. 

(sos, seb)

Trwa przebudowa dworca
Wiosną rozpoczęła się przebudowa dworca PKP przy ul. Sienkiewicza. 
Planowany termin zakończenia robót to kwiecień 2023 roku. Odwiedziliśmy 
plac budowy, aby sprawdzić postęp prac. 

Spółdzielnia 
po walnym zebraniu



74 października  nr 20 (1421)
SOCHACZEWSKA

WAŻNY TEMAT

OGŁOSZENIE SPOŁECZNE

KONDOLENCJE

Daniel Wachowski

Na obecnym etapie prac 
nad Studium Techniczno-
-Ekonomiczno-Środowi-
skowym (STEŚ) dla kolei 
dużych prędkości, która do-
celowo ma wozić pasażerów 
z prędkością 250-350 km/h, 
analizowanych jest pięć 
głównych wariantów prze-
biegu trasy (W1, W4, W6, 
W8 i W9) i jeden podwa-
riant (W6A).

Pierwszy z nich (W1) 
prowadzi tory przez Strzy-
żew, Mokas, Plecewice, prze-
cina Bzurę i dalej biegnie w 
kierunku Bibiampola i Julio-
pola. Wariant W4 przecina w 
Chodakowie ulice: Powstań-
ców Warszawy, Leśną, Wiej-
ską, Podchorążych i Wyszo-
grodzką. Wariant W6 wraz 
z podwariantem W6A prze-
chodzi przez tzw. Kistki, ale, 
by tory dotarły do tego miej-
sca, muszą wcześniej przejść 
przez ulice: Wypalenisko, 
Przylasek, Graniczną, Mły-
narską, Działkową, Chopi-
na, Rejtana i Kolejową. Po-
dobnie jest z wariantami 
W8 i W9, gdzie ich realiza-
cja oznaczałaby ingerencję w 
zwartą zabudowę w rejonie 
ulic Powstańców Warszawy, 
Leśnej, Wiejskiej, Podchorą-
żych i Wyszogrodzkiej.

- Za jedyny dopusz-
czalny możemy uznać wa-
riant W1 przecinający uli-
cę Smolną i Wyszogrodzką 
na wysokości wyrobisk gli-
ny, a sama linia kolejowa 
przechodzi w nim między 
gliniankami a cegielnią. To 
zielony, niezamieszkały te-
ren, dlatego wariant W1 jest 
najmniej inwazyjny, w nie-
wielkim stopniu ingeruje w 
tkankę miasta. Nie jest ide-
alny, ale najlepszy spośród 
zaprezentowanych - mówi 
burmistrz Piotr Osiecki. 

I dodaje, że wstępna ak-
ceptacja dla W1 nie ozna-
cza zgody na drugą część 
planów CPK, czyli wi-
zję włączenia kolei dużych 
prędkości w istniejący już 
szlak kolejowy Warszawa - 
Sochaczew. Z opublikowa-
nych przez CPK map wyni-
ka, że, w każdym z sześciu 
wariantów,   w   Borysze-
wie nowo zbudowana linia 
miałaby skręcać na zachód. 
Takie umiejscowienie to-
rów stawia pod znakiem 
zapytania funkcjonowanie 
Sochaczewskiego Centrum 
Kultury (nasyp zaczynałby 
się na działce SCK), likwi-
dacji musiałoby ulec całe 
centrum handlowe w tej 
dzielnicy tj. markety Patio 
Color, Biedronka, stacja pa-

liw, a także gmach dawnej 
Wyższej Szkoły Zarządza-
nia i Marketingu. Jednak 
najbardziej   niepokojącą 
propozycją, w niemal każ-
dym z przedstawionych 
wariantów, jest poprowa-
dzenie linii kolejowej przez 
środek zakładów Boryszew 
S.A. 

- Pomysły zakładają-
ce burzenie kilkudziesięciu 
domów, ingerencję w teren 
zakładu będącego jednym 
z największych pracodaw-
ców w mieście, wiążące się 
z likwidacją placówek kul-
tury i edukacji, odrzucamy 
w całości. Takie propozy-
cje na pewno nie mogą li-
czyć na naszą akceptację. 
Zabierzemy głos w konsul-
tacjach społecznych, ko-
lejny raz podzielimy się z 
CPK naszym stanowiskiem 
na piśmie - podkreśla Piotr 
Osiecki.

Przypomnijmy, że sta-
nowisko ratusza wobec pla-
nowanego przebiegu kolei 
dużych prędkości jest jasne 
od ponad dwóch lat. Gdy 
w lutym 2020 roku po raz 
pierwszy pokazano wstępne 
warianty poprowadzenia to-
rów, na udostępnionych ma-
pach kolej albo przecinała 
miasto na wysokości Kistek, 
albo wchodziła w osiedle 

domów jednorodzinnych w 
Chodakowie, na wysokości 
ulic Niepodległości i Wa-
ryńskiego. I każdy z warian-
tów burmistrz uznał za nie 
do przyjęcia. Jednocześnie 
zaproponował CPK inny - 
wyprowadzenie trasy kole-
jowej z Chodakowa i popro-
wadzenie jej przez niemal 
niezamieszkałe tereny gli-
nianek w Plecewicach.

Gdy pod koniec 2020 
roku Centralny Port Ko-
munikacyjny ogłosił drugie 
otwarte konsultacje swych 
zamierzeń inwestycyjnych, 
ratusz ponownie zgłosił po-
ważne uwagi do propono-
wanego przebiegu trasy. W 
pismach do CPK podnosił, 
że korytarze przeznaczone 
pod szybką kolej dzielą mia-
sto na dwie części, oznaczają 
dla skarbu państwa ogrom-
ne kwoty odszkodowań za 
odebrane nieruchomości. 

Spółka   zapowiedzia-
ła, że w każdym samorzą-
dzie, którego dotyczą plany 
kreślone przez CPK, odbę-
dą się konsultacje społeczne 
z mieszkańcami. W naszym 
mieście o trasach kolejo-
wych będzie można poroz-
mawiać z reprezentantami 
CPK 16 listopada. Godzina i 
miejsce spotkania są jeszcze 
ustalane. 

Warunkowe „tak” 
dla jednego wariantu
Centralny Port Komunikacyjny opublikował na swej stronie internetowej kilka wariantów 
przebiegu linii kolejowej dużych prędkości, która ma prowadzić z Baranowa przez Sochaczew 
i Płock do Włocławka. Po ich dokładnej analizie burmistrz zapowiedział, że kolejny 
raz zabierze głos w sprawie i podtrzyma stanowisko o braku zgody na wprowadzenie 
szybkiej kolei w obszary o zwartej zabudowie.

Autorzy studium proponują przejście linii kolejowej 

przez ścisłą zabudowę Boryszewa, na co nie będzie 

zgody władz miasta

Z żalem i smutkiem przyjęliśmy wiadomość
o śmierci radnego rady miejskiej II kadencji 

(1994-1998), uznanego lekarza, 
współwłaściciela przychodni „Galen” w Chodakowie

Jerzego 
Zawadzkiego

Szczere wyrazy współczucia rodzinie, bliskim i 
przyjaciołom przekazują

Burmistrz Sochaczewa
Piotr Osiecki

Przewodniczący Rady Miejskiej
Sylwester Kaczmarek

Zakład Wodociągów i Ka-
nalizacji - Sochaczew Sp. z 
o.o. informuje, że istnieje 
możliwość podjęcia współ-
pracy w zakresie m.in. 
rolniczego wykorzysta-
nia komunalnych osadów 
ściekowych wytworzonych 
w Miejskiej Oczyszczalni 
Ścieków.

Komunalny osad ścieko-
wy jest bogaty w substan-
cje organiczne i mineralne, 
posiada doskonałe warto-
ści nawozowe, jest zasobny 
w azot, fosfor, wapń i ma-
gnez oraz posiada wysokie 
pH, co sprzyja odkwasze-
niu gleby, a jednocześnie 
jest bezpieczny sanitar-
nie. Osad umożliwia za-
chowanie odpowiedniej 
struktury gleby, dostar-
cza roślinom substancji 
odżywczych oraz makro- 
i mikroelementów, a jego 
dodatek do wierzchniej 
warstwy gruntu ma bardzo 
pozytywny wpływ na pro-
cesy glebotwórcze. Jakość i 
skład osadów są regularnie 
monitorowane przez spół-
kę.

Z W i K    pr z e pr ow a-
dzi na własny koszt bada-

nia gruntu, na który mają 
być stosowane osady oraz 
określi dopuszczalne jego 
dawki. Szczegóły związane 
z załadunkiem oraz trans-
portem ustalone zostaną 
indywidualnie.

Osad spełnia warun-
ki Rozporządzenia Mini-
stra Środowiska z dnia 6 
lutego 2015r. w sprawie ko-
munalnych osadów ście-
kowych (Dz.U. 2015r. poz. 
257) oraz Ustawy o od-
padach z dnia 14 grudnia 
2012r. (Dz.U. z 2021r. poz. 
779 z późn.zm.)

Właściciel gruntu zo-
bowiązany jest jedynie do 
dostarczenia wypisu z re-
jestru gruntów oraz mapy 
obejmującej teren nieru-
chomości, na której komu-
nalne osady ściekowe mają 
być zastosowane.

Wszystkich zaintereso-
wanych podjęciem współ-
pracy oraz uzyskaniem 
szczegółowych informacji 
zapraszamy do kontaktu 
pod nr tel. 0-46 862 82 30, 
883 318 017.

Osad   przekazywany 
jest nieodpłatnie.

ZWiK Sochaczew

ZWiK odda za darmo
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NASZE SPRAWY

Jolanta Sosnowska

Od wielu lat zachęcamy 
mieszkańców do korzystania 
z akcji szczepień przeciw gry-
pie. W dobie zagrożeń wirusa-
mi, które wywołały pandemię 
covid-19, i nadal nie pozwalają 
jej wygasnąć, szczepienia prze-
ciw grypie mogą być pomocne 
w zwalczaniu zakażeń. Leka-
rze wirusolodzy przekonują, 
że nie stoją one w sprzeczno-
ści ze szczepionkami przeciw  
covid-19.

Sochaczewski szpital in-
formuje, że bezpłatne szcze-
pionki przeciw grypie w se-
zonie 2022/2023 przysługują 
osobom w wieku 75+ oraz ko-
bietom w ciąży. Warto dodać, 
że dla seniorów, w ramach re-
fundacji aptecznej, bezpłatnie 
dostępny będzie preparat Va-
xigrip Tetra. Z 50-pocentowej 
refundacji skorzystają osoby 
w wieku 65+, dzieci po ukoń-
czeniu szóstego miesiąca ży-
cia oraz pacjenci  w wieku 18 
- 65 lat z dodatkowymi cho-
robami. Pozostałe osoby pła-
cą pełną wartość preparatu.

W każdej z tych sytuacji 
potrzebna jest recepta, po 
którą powinniśmy udać się 
do swojego lekarza POZ. Na-
stępnie wykupić szczepionkę 
w aptece zgodnie z przysłu-
gującą refundacją. Bezpłat-
ne podanie szczepionki oraz 
kwalifi kację do szczepienia 

proponuje Przychodnia za 
Bzurą, znajdująca się w bu-
dynku szpitala powiatowe-
go. Wykonanie szczepienia 
będzie odnotowane w elek-
tronicznej Karcie Szczepień. 
Przychodnia za Bzurą zapra-
sza od poniedziałku do piąt-
ku w godzinach 8.00 - 14.00, 
tel. 46 864 95 52.

Warto również zapytać 
w macierzystej przychodni o 

możliwość bezpłatnego po-
dania szczepionki. Niektó-
re POZ-ety świadczą takie 
usługi.

Koszt szczepionki, za-
leżnie od rodzaju preparatu 
i apteki, wynosi w tym sezo-
nie od 50 do 70 zł. W socha-
czewskich aptekach przewa-
ża preparat Vaxigrip za nieco 
ponad 50 zł. Warto więc sko-
rzystać z refundacji, bo w ten 

sposób zaoszczędzimy spo-
rą sumę. I jeszcze jedna do-
bra wiadomość - szczepionki 
są już w aptekach. Nie trze-
ba więc, tak jak w ostatnich 
dwóch latach, martwić się o 
ich dostępność. 

W związku z ogólnopol-
ską refundacją szczepień, 
miasto nie planuje w tym 
roku oddzielnej akcji skiero-
wanej do mieszkańców. 

Refundują szczepionki
Szpital Powiatowy w Sochaczewie zapowiada realizację szczepień przeciw 
grypie w nadchodzącym sezonie jesienno-zimowym. Narodowy Fundusz 
Zdrowia rozszerzył refundację na różne grupy wiekowe, choć nie dla wszystkich 
szczepionki będą bezpłatne.

Rejestracje online
Szpital Powiatowy w Sochaczewie od 1 października uruchamia e-usługę o nazwie 
Portal Pacjenta. Ma on usprawnić komunikację mieszkańców z lecznicą.

Szpital zachęca osoby korzystające z jego usług do założenia indywidualnego kon-
ta, które ma ułatwić rejestrację do poradni specjalistycznych, złożenie zamówienia 
na  e-receptę, przegląd historii swoich wizyt w szpitalu, czy złożenie wniosku o 
udostępnienie dokumentacji medycznej. Poprzez Portal Pacjenta można również 
przesłać do lecznicy skany niezbędnych dokumentów.

Portal Pacjenta dostępny jest od 1 października w panelu strony internetowej 
szpitala oraz pod adresem:  https://euslugi.szpitalsochaczew.pl/

W czasie ostatniego posie-
dzenia Powiatowej Rady Ryn-
ku Pracy rozmawiano m.in. o 
podziale pieniędzy Funduszu 
Pracy, stopie bezrobocia, ak-
tywnych formach wspiera-
nia bezrobotnych i sytuacji 
uchodźców z Ukrainy. 

Na początku członkowie rady 
zaopiniowali proponowane 
zmiany w podziale środków 
Funduszu Pracy na fi nanso-
wanie programów na rzecz 
promocji zatrudnienia, łago-
dzenia skutków bezrobocia i 
aktywizacji zawodowej. Dy-
rektor PUP Marlena Dębicka 

wskazała na rosnące zainte-
resowanie aktywizacją zawo-
dową osób bezrobotnych po-
wyżej 50. roku życia, stąd też 
wnioskowała o przesunięcie 
na to zadanie dodatkowych 
środków. W ramach progra-
mu przedsiębiorcy zatrudnia-
jący osoby po 50. roku życia 
otrzymują dofi nansowanie. 
To nawet 50 proc. minimalne-
go wynagrodzenia miesięcz-

nie na jednego pracownika. 
Rozmawiano też o aktualnej 
sytuacji na rynku pracy, a ta 
wygląda bardzo korzystnie. 
Stopa bezrobocia na terenie 
naszego powiatu to 2,7 proc., 
gdy w województwie mazo-
wieckim wynosi 4,2 proc. 
Liczba bezrobotnych zareje-
strowanych w naszym PUP-ie 
na koniec sierpnia br. wynosiła 
– 981 osób, w tym 573 kobiety. 

Od początku roku PUP 
sukcesywnie uruchamia na-
bory na wszystkie aktywne 
formy aktywizacji osób bez-
robotnych - szkolenia, roboty 
publiczne, prace interwencyj-
ne, bony na zasiedlenie, środ-
ki na podjęcie działalności go-
spodarczej, na wyposażenie 
stanowiska pracy przez przed-
siębiorcę, na studia podyplo-
mowe czy staże. Do końca 
sierpnia urząd skierował 202 
osoby na staże, 19 na roboty 
publiczne, 14 na szkolenia, 26 
osobom przyznano środki na 
rozpoczęcie działalności go-
spodarczej. 

Bezrobocie poniżej 3 procent

INFORMACJA
Na podstawie art. 35, pkt 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 
1997 roku o gospodarce nieruchomościami informuję, iż 
na tablicy ogłoszeń w siedzibie Urzędu Miejskiego w So-
chaczewie wywieszone zostały Zarządzenia Burmistrza 
Miasta Sochaczew w sprawie: 
1. ogłoszenia wykazu nieruchomości przeznaczonych do 
zbycia
Nr 226.2022 z dnia 30.08.2022r. (lokal mieszkalny przy ul. 
Senatorskiej 7/21 wraz z udziałem w działce nr 3415/2)
Nr 230.2022 z dnia 14.09.2022r. (działka gruntu nr 2271/10 
ul. 15 Sierpnia)
2. ogłoszenia wykazu nieruchomości przeznaczonych do 
oddania w użytkowanie wieczyste w trybie bezprzetargo-
wym
Nr 225.2022 z dnia 30.08.2022r. (działki gruntu nr 1650/5, 
1650/7,1650/6, 1649/6, 1649/10, 1649/7, 1640/7, 1646, 
1645, 1644 ul. Podzamcze)
3. ogłoszenia wykazu nieruchomości przeznaczonych do 
oddania w dzierżawę
Nr 236.2022 z dnia 20.09.2022r. (działka gruntu nr 1443/52 
ul. Grunwaldzka)

OGŁOSZENIA

Można już korzystać z no-
woczesnej aplikacji mobil-
nej Kolei Mazowieckich. 
To jedyna aplikacja umoż-
liwiająca zakup biletów 
okresowych, która dodat-
kowo posiada funkcję au-
tomatycznego odnowienia 
biletu i możliwość odro-
czonej płatności. 

Ja k   przekonują   Kole-
je Mazowieckie, aplikacja 
umożliwia zakup prawie 
wszystkich biletów, w do-
wolnym miejscu i o każ-
dej porze. Za jej pośred-
nictwem można sprawdzić 
rozkład jazdy, skorzystać 
z formularza kontakto-
wego. Oferuje użytkow-
nikom różne formy płat-
ności. Za bilet można 
zapłacić korzystając z kar-

ty płatniczej, BLIKA czy 
wybierając opcję szybkie-
go przelewu. 

Przy jej pomocy kupi-
my bilet nie tylko dla sie-
bie, ale także innych osób. 
Nie trzeba też martwić się 
o brak zasięgu przy kon-
troli biletu – aplikacja daje 
dostęp do biletów offl  ine. 
Ponadto w przypadku zgu-
bienia telefonu, bilet okre-
sowy można łatwo odzy-
skać, korzystając z aplikacji 
na innym urządzeniu. 

Aplikacja mobilna jest 
dostępna w sklepach App 
Store, Google Play oraz 
App Gallery pod nazwą 
przewoźnika „Koleje Ma-
zowieckie – KM”. Aby z 
niej skorzystać, należy ją 
pobrać i zainstalować na 
urządzeniu mobilnym.

Aplikacja mobilna 
Kolei Mazowieckich

Zakład Gospodarki Komunalnej w Sochaczewie, al. 600-lecia 90, 
zatrudni pracownika na stanowisko:

rzemieślnik - elektryk
w Dziale Gospodarki Lokalowej i Remontów 

Wymagania: uprawnienia elektryczne E-1, D-1, 
zaangażowanie w pracę, mile widziane prawo jazdy 
kat. B
Do zakresu wykonywanych zadań będzie należało 
w szczególności: wykonywanie prac remontowych i 
konserwacyjnych instalacji elektrycznych w lokalach 
i budynkach, wykonywanie przeglądów i pomiarów 
instalacji elektrycznych, usuwanie awarii elektrycz-
nych.
Oferujemy: umowę o pracę na cały etat, stabilne 
zatrudnienie docelowo na czas nieokreślony, szko-
lenie z zakresu BHP, pełen pakiet ubezpieczenia 
społecznego.
Zainteresowanych prosimy o kontakt pod nr tel.: 46 
862 81 06  lub osobiście w sekretariacie Zakładu 
Gospodarki Komunalnej w Sochaczewie od ponie-
działku do piątku w godz. 7.00-15.00.
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Jak co roku sochacze-
wianie   uczcili    pamięć 
ro z s t r z e l a nyc h   pr z e z 
Niemców w cegielni w 
Boryszewie 50 żołnierzy 
Bydgoskiego   Batalionu 
Obrony Narodowej. Pod 
pomnikiem   poleg łych, 
znajdującym się przy ul. 
Sobieskiego, odbyła się 
uroczystość upamiętnia-
jąca ich ofi arę. Wcześniej 
złożono kwiaty na kwate-
rze poległych na cmenta-
rzu parafi alnym w pobli-
skim Kozłowie. 

Kwiaty na cmentarzu w 
Kozłowie Biskupim złoży-
li: starosta Jolanta Gonta, 
wiceprzewodniczący rady 
miejskiej Arkadiusz Karaś, 
wójt gminy Nowa Sucha 
Maciej Mońka, delegacja 
ofi cerów 38. Sochaczew-
skiego Dywizjonu Za-
bezpieczenia Obrony Po-
wietrznej,   reprezentant 
Grupy Rekonstrukcyjnej 
im. II batalionu 18. pułku 
piechoty oraz uczniowie ze 
Szkoły Podstawowej w Ko-
złowie Biskupim.

Główne uroczystości 
odbyły się pod pomnikiem 
w Boryszewie przy ul. So-
bieskiego. Dyrektor so-
chaczewskiego   muzeum, 
dr Michał Górny, przypo-
mniał okoliczności mordu 
na żołnierzach Bydgoskie-
go Batalionu Obrony Na-
rodowej. Zaprezentowano 
także program artystycz-
ny przygotowany przez 
uczniów Szkoły Podstawo-
wej nr 2. Jak co roku swoje 
poczty sztandarowe wysta-
wili przedstawiciele socha-
czewskiej policji, straży 
pożarnej, organizacji kom-
batanckich oraz lokalnych 
szkół. 

Homilię wygłosił pro-
boszcz Parafi i Najświęt-
szego Serca Pana Jezusa w 
Kozłowie Biskupim – ks. 

Jacek Grzywacz. Oprawę 
muzyczną polowej mszy 
świętej zapewnił chór „Vi-
vace” pod kierownictwem 
Piotra Milczarka. Kom-
pania honorowa żołnie-
rzy z 38. Sochaczewskiego 
Dywizjonu Zabezpiecze-
nia Obrony Powietrznej 
oddała salwę honorową, 
a apel pamięci odczytał 
ppor. Krzysztof Jelonek. 
Okolicznościowe przemó-
wienie wygłosił wiceprze-
wodniczący rady miejskiej 
Arkadiusz Karaś, następ-
nie poszczególne delegacje 
złożyły kwiaty pod pomni-
kiem w Boryszewie. 

Byd go s k i    B at a l ion 
Obrony Narodowej wcho-
dził w skład Armii „Pomo-
rze”. Jego żołnierze, jako 
jeńcy wojenni, przebywa-
li w dniach 20-21 wrze-
śnia 1939 roku na terenie 
stadionu w Żyrardowie. 21 
września wszystkim żoł-
nierzom BBON kazano 
wystąpić z tłumu 30 tys. za-
trzymanych, obiecując im 
powrót do domu. Wystąpi-
ło około 180 żołnierzy, któ-
rych skierowano do Socha-
czewa. Spośród wziętych 
do niewoli żołnierzy wyty-
powano 50, w tym całą ka-
drę ofi cerską, po czym po-
stawiono ich przed „sądem 
polowym” pod fałszywymi 
zarzutami złamania Kon-
wencji genewskiej poprzez 
„udział w masakrze lud-
ności niemieckiej w Byd-
goszczy”. 22 września 1939 
roku wszyscy zostali ska-
zani na śmierć i tego sa-
mego dnia rozstrzelani. 8 
listopada 1940 r. przepro-
wadzono ekshumację ofi ar 
masakry. Ciała przeniesio-
no na cmentarz w Kozło-
wie Biskupim, gdzie po-
chowano je w zbiorowej 
mogile.

(mf)

Daniel Wachowski

Do udziału w  niej (23-24.09) 
zaproszono młodych badaczy, 
jak i naukowców o ugrunto-
wanej pozycji i bogatym do-
robku. Wykłady podzielono 
na trzy bloki tematyczne doty-
czące pól bitewnych, przemy-
słu obronnego i służby garni-
zonowej. 

Dwudziestu 
prelegentów
Przez dwa dni prelekcje wy-
głosiło niemal dwudziestu 
mówców związanych m.in. 
z Narodowym Uniwersyte-
tem Pedagogicznym im. Ta-
rasa Szewczenki (Czernichów, 
Ukraina), Akademią Mary-
narki Wojennej, Muzeum 
Wojsk Lądowych w Bydgosz-
czy, Szkołą Doktorską przy 
Uniwersytecie im. A. Mickie-
wicza, Muzeum Okręgowym 
w Koninie, Narodowym Mu-
zeum Techniki, Uniwersyte-
tem Warszawskim, Akademią 
Nauk Ukrainy, Muzeum Na-
rodowym w Lublinie i Insty-
tutem Pamięci Narodowej. 

Kilka wieków 
wojskowości
Historycy i muzealnicy przy-
wołali m.in. bitwę o Bydgoszcz 
w 1945 roku, historię war-
szawskiej Wytwórni Amu-
nicji działającej na Bemo-
wie. Dyskutowali o wpływie 
przemysłu zbrojeniowego na 
współczesne technologie, pa-
tronach brygad wojsk obro-
ny terytorialnej, ostatnim lo-
katorze Pałacu Lubomirskich. 
Sebastian Draga z Akademii 
Marynarki Wojennej serią hi-
storycznych zdjęć udowodnił, 
że „zielone ludziki”, które w 
2014 roku zaatakowały ukra-
iński Krym nie są pomysłem 
Putina. W 1939 roku Niem-
cy twierdzili, że nie wysyłają 
do Polski żołnierzy, ale człon-
ków „policji lokalnej” w mun-
durach bez żadnych oznaczeń. 
W tym samym czasie na uli-
cach Gdańska zaczęły poja-

wiać się samochody wojskowe 
z zasłoniętymi numerami re-
jestracyjnymi.

Radosław Jarosiński z Mu-
zeum Ziemi Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą poka-
zał, jak na przestrzeni lat zmie-
niała się muzealna ekspozycja 
poświęcona bitwie nad Bzurą, 
a dyrektor placówki dr Michał 
Górny sięgnął w swym wy-
kładzie do czasów powstania 
styczniowego. Przebieg kon-
ferencji można było śledzić na 
żywo poprzez muzealny kanał 
Youtube.

Było nazwisko, jest NN
Wykład inaugurujący wygło-
sił dr Paweł Rozdżestwieński, 
były dyrektor MZSiPBnB, a 
obecnie szef wrocławskiego 
oddziału IPN, który już na 
wstępie zaznaczył, że straż-
nikiem pamięci o wydarze-
niach sprzed 83 lat jest mu-
zeum ziemi sochaczewskiej, 
którego nazwa w 1982 roku 
nie bez powodu została roz-
budowana o słowa „i Pola 
Bitwy nad Bzurą”. Swój wy-
kład poświęcił cmentarzom 
wojennym września 1939 r. 
na ziemi sochaczewskiej. Jak 
mówił, na terenie powiatu, 
tuż po bitwie, znajdowało się 
kilkaset mogił, a ich porząd-
kowaniem zajęto się dopiero 
po ciężkiej zimie 1939/1940 

roku. W latach 1940-1941 
władze niemieckie w poro-
zumieniu z PCK rozpoczę-
ły akcję ustalania, kto w nich 
spoczywa. Polski Czerwony 
Krzyż wykonał wielką pracę, 
tworząc bazy danych w opar-
ciu o dane szpitalne, ekshu-
macyjne, informacje pozyski-
wane od miejscowej ludności. 
Po 1945 roku było tylko go-
rzej i wiele cennych danych 
utracono. Na początku lat 50. 
zdecydowano, że część pole-
głych zostanie przeniesiona 
na cmentarz powązkowski 
lub do Trojanowa i zrobiono 
to szybko, niedokładnie. Po-
dobnie w czasie pierwszych 
remontów cmentarzy (lata 
60.), gdy robotnicy natrafi a-
li na zniszczoną tabliczkę z 
danymi żołnierza, często za-
stępowali ją nową z napisem 
NN, czyli nieznany. 

Trojanów niedoceniony
Paweł Rozdżestwieński wiele 
uwagi poświęcił też cmenta-
rzowi w Trojanowie podkre-
ślając, że był i jest wyjątkowy. 
Po pierwsze, od chwili po-
wstania zachował swój pier-
wotny kształt. Po drugie, jego 
skala pozostaje niedoceniona. 
Na 4400 m2 złożono szcząt-
ki niemal 3700 żołnierzy, czy-
li ponad trzykrotnie więcej niż 
w Monte Cassino. Po trzecie, 

w czasie II wojny był jedynym 
miejscem pochówku polskich 
żołnierzy, do którego przylegał 
cmentarz skrywający ciała po-
nad 500 Niemców walczących 
w bitwie nad Bzurą. 

Przywrócić pamięć 
żołnierzom września
W podsumowaniu wykładu 
zaznaczył, że, mimo upływu 
83 lat, rodziny nadal szuka-
ją informacji o swych dziad-
kach i pradziadkach biorących 
udział w działaniach wojen-
nych. Dlatego bezwzględ-
nie należy wrócić do analizy 
wszystkich dostępnych da-
nych o poległych w 1939 roku, 
w tym szczegółowo przej-
rzeć archiwa niemieckie. Jak 
mówił, IPN, PCK, Urząd do 
spraw Kombatantów i Osób 
Represjonowanych oraz Ar-
chiwum Państwowe powin-
ny stworzyć zespół odpo-
wiedzialny za przywrócenie 
pamięci o żołnierzach wrze-
śnia, a koordynatorem jego 
działań mogłoby zostać socha-
czewskie muzeum. Współcze-
śni historycy i muzealnicy po-
winni dokończyć wielką pracę 
wykonaną przez ich poprzed-
ników, m.in. pułkownika Lu-
dwika Głowackiego, który w 
1957 roku opublikował pierw-
szą listę poległych w bitwie 
nad Bzurą. 

O naszym dziedzictwie 
wojskowym w muzeum
Muzeum Ziemi Sochaczewskiej i Pola Bitwy nad Bzurą, miasto Sochaczew oraz Instytut 
Pamięci Narodowej zorganizowały dwudniową konferencję naukową „Dziedzictwo wojskowe 
w historii lokalnej XV–XX wiek”. Datę wybrano nieprzypadkowo, zbiegła się z 83. rocznicą 
zakończenia bitwy nad Bzurą. Konferencję patronatem objął burmistrz Piotr Osiecki.

Cmentarz wojenny w Trojanowie w okresie II wojny światowej

Ku czci 50 żołnierzy
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Szkoła Podstawowa nr 7 
im. Fryderyka Chopina w 
Sochaczewie zaprasza do 
udziału w VII Powiato-
wym Konkursie Piosenki 
Patriotycznej. Jury oceni 
występy solistów i zespo-
łów wokalnych. Zgłosze-
nia należy nadsyłać do 23 
października. 

Konkurs wraca po dwulet-
niej przerwie spowodowa-
nej pandemią. Jego fi nał 
odbędzie się w czwartek 3 
listopada, o godz. 9.00 w 
sali gimnastycznej choda-
kowskiej „siódemki”. Na-
tomiast podsumowanie 
konkursu, podczas którego 
wystąpią wybrani laureaci, 
będzie miało miejsce ty-
dzień później, w czwartek 
10 1istopada o godz. 12.00, 
w kramnicach miejskich.  

Kon kurs   sk ierowa-
ny jest do uczniów szkół 
podstawowych i średnich 
z terenu powiatu socha-
czewskiego. Jury oceni wy-
stępy solistów i zespołów 

w trzech kategoriach wie-
kowych: klasy I-III, klasy 
IV-VI, VII-VIII oraz szko-
ły średnie. Każdy solista 
bądź zespół prezentuje je-
den utwór o tematyce pa-
triotycznej w języku pol-
skim. Każda szkoła może 
oddelegować na konkurs 
jeden, maksymalnie czte-
roosobowy zespół i dwóch 
solistów w każdej kategorii 
wiekowej. Wszyscy uczest-
nicy otrzymają pamiąt-
kowe dyplomy, a laureaci 
dodatkowo nagrody rze-
czowe.  

Zgłoszenia należy nad-
syłać do 23 październi-
ka pocztą elektroniczną na 
adres:   muzyka.sp7socha-
czew@gmail.com, wpisu-
jąc w tytule maila „konkurs 
patriotyczny”.   Regula-
min oraz karty zgłoszenio-
we dostępne są na stronie 
internetowej szkoły: sp7.
sochaczew.pl. Więcej in-
formacji u koordynatora 
konkursu - Kingi Przybyl-
skiej, tel.: 666-282-703. 

Sebastian Stępień

Tego dnia najmłodsi so-
chaczewianie mogli zebrać 
pieczątki w karcie rekruta-
cyjnej do Armii Krajowej, 
co sprowadzało się do wy-
pełnienia zadań, podczas 
których zdobywali wie-
dzę o AK i powstaniu war-
szawskim. 

Zadania były bar-
dzo różnorodne. W ra-
mach warsztatów krawiec-
kich dzieci brały udział w 
szyciu powstańczej opa-
ski na przedwojennej ma-
szynie. Potem taką opa-
skę mogły dumnie nosić 
na ramieniu. Samodziel-
nie wykonywały metalowe 
znaczki powstańcze i za-
wieszkę z łuski od naboju. 
Przy stanowisku łączno-
ści próbowały połączyć się 
z użyciem polowej stacji 
komunikacyjnej, a w na-
miocie medycznym prze-
chodziły testy kwalifi ka-
cyjne i dowiadywały się 
ciekawostek o powstań-
czych lazaretach oraz za-
pleczu medycznym w po-
wstańczej Warszawie.

Nie obyło się też bez te-
stu sprawnościowego, na 
który składały się slalom 
z ładunkiem i bieg przez 
przeszkody. Dużym powo-

dzeniem cieszyły się prze-
jażdżki elektryczną repliką 
samochodu Willys, pod-
czas której instruktor opo-
wiadał o pojazdach, któ-
rymi dysponowała Armia 
Krajowa.

Kiedy   już   „rekrut” ze-
brał na swojej karcie mo-
bi l izac y jnej    wszyst k ie 
pieczątki, udawał się do 
dowódcy   zgrupowania, 
przed którym musiał się 
wykazać zdobytą podczas 
wypełniania zadań wie-
dzą. Nagrodą za zdany eg-
zamin były przejażdżki 
samochodem Phanomen 
Granit 25H Kfz.31 po So-
chaczewie.

Podczas pikniku mowa 
była jednak nie tylko o 
działalności AK, ludziach 
ją tworzących, najważniej-
szych akcjach dywersyj-
nych, ale również historii 

powstania jej znaku, słyn-
nej „kotwicy” stanowiącej 
symbol Polski Walczącej, 
czy zaangażowaniu w oma-
wiane wydarzenia „Szarych 
Szeregów”. Ponadto w par-
ku zaprezentowana została 
wystawa broni, wyposaże-
nia, sprzętu i umunduro-
wania od 1939 do 1944 roku 
wraz ze zrekonstruowanym 
stanowiskiem CKM WZ-
30 a także wozem pancer-
nym WZ-34.

W tak przygotowa-
nej ofercie wszystkie dzie-
ci znalazły coś dla siebie, 
a do domów wracały bo-
gatsze o wiedzę dotyczą-
cą AK, Polski Walczącej i 
wydarzeń powstania war-
szawskiego.

Piknik   zorganizowa-
ło Stowarzyszenie Grupa 
Historyczno-Edukacyjna 
„Szare Szeregi”. Zadanie 
współfi nansowało miasto 
Sochaczew.

W dniach 18-22 paździer-
nika w Państwowej Szkole 
Muzycznej w Sochaczewie 
odbędzie się XXX Między-
narodowy Festiwal Cho-
pinowski na Mazowszu. 
Konkurs   pianistyczny 
przeprowadzony zostanie 
w formie hybrydowej - sta-
cjonarnej i online. 

Wybór formuły organiza-
torzy pozostawiają do de-
cyzji uczestników, którzy 
zostaną podzieleni na ka-
tegorie wiekowe. Każdy z 
pianistów będzie musiał 
zaprezentować   wybrane 
utwory Jana Sebastiana Ba-
cha oraz Fryderyka Chopi-

na. Niezależnie od katego-
rii wiekowej do wyboru są 
cztery zakresy repertuaro-
we. 

Międzynarodowe jury 
oceni każde wykonanie 
programu w skali od 1 do 
25 punktów, biorąc pod 
uwagę w szczególności: 
wartości artystyczne, este-
tykę brzmienia, zgodność 
stylistyczną, umiejętności 
techniczne oraz prezenta-
cję sceniczną wykonywa-
nego repertuaru.

W skład komisji kon-
kursowej wejdą: Jan Ka-
dłubiski (przewodniczący 
jury), Dorian Leljak (Ser-
bia/Chorwacja), Joanna 

Ławrynowicz-Just   (Pol-
ska), Murray McLachlan 
(Wielka Brytania) oraz 
Irene Veneziano (Włochy).

Uroczyste   ot warcie 
XXX   Międzynarodowego 
Festiwalu Chopinowskiego 
na Mazowszu odbędzie się 
we wtorek 18 października 
o godz. 17.30 w sali koncer-
towej Państwowej Szkoły 
Muzycznej I i II st. w Socha-
czewie. Podczas otwarcia 
usłyszymy recitale jurorów 
konkursu. W dniach 19-21 
października trwać będą 
przesłuchania   uczestni-
ków. Ogłoszenie listy laure-
atów zaplanowano na godz. 
12.00 w sobotę 22 paździer-

nika. Tego samego dnia w 
sochaczewskiej szkole mu-
zycznej o godz. 18.00 nastą-
pi wręczenie nagród i uro-
czysty koncert najlepszych 
pianistów. 

Regulamin   konkur-
su oraz karty zgłoszeń do-
stępne są na stronie: www.
psmsochaczew.pl. 

Organizatorami XXX 
Międzynarodowego Festi-
walu Chopinowskiego na 
Mazowszu są: Centrum 
Edukacji   Artystycznej, 
Państwowa Szkoła Mu-
zyczna I i II st. im. Fryde-
ryka Chopina w Sochacze-
wie oraz Burmistrz Miasta 
Sochaczew.

Jubileuszowy festiwal w muzycznej

Armia Krajowa w parku
W niedzielę 25 września w parku im. I.W. Garbolewskiego odbył się Piknik 
Historyczno-Edukacyjny dla uczczenia trzech ważnych rocznic w najnowszej 
historii Polski - osiemdziesięciu lat od powstania Armii Krajowej, harcerskiej 
formacji „Zawisza” w strukturach Szarych Szeregów i znaku Polski Walczącej.

Pieśni patriotyczne w SP7

Sochaczewscy   seniorzy 
zrzeszeni w Centrum Usług 
Społecznych 28 września 
gościli na stadionie PGE 
Narodowym w Warszawie, 
gdzie odbyły się krajowe 
Senioralia 2022. Była to 5. 
edycja spotkania osób ko-
rzystających z rządowych 
programów wsparcia, ta-
kich jak „Senior+” i „Aktyw-
ni+”. Do stolicy przyjechało 
ok. 600 osób z całej Polski. 

Wydarzenie zostało przygo-
towane przez Ministerstwo 
Rodziny i Polityki Społecz-
nej. Minister Marlena Maląg, 
z okazji Międzynarodowego 
Dnia Osób Starszych (1 paź-
dziernika), złożyła wszyst-
kim seniorom życzenia i po-
dziękowania za wychowanie 
młodego pokolenia, za na-
ukę patriotyzmu i przekazy-
wanie tradycji.

W trakcie spotkania se-
niorzy mieli okazję dobrze się 
bawić, zintegrować, a przede 
wszystkim   zaprezentować 

swoje aktywności. Można 
było podziwiać występy ta-
neczne, wokalne, kabareto-
we i aktorskie uczestników a 
także wykonane przez nich 
wyroby rękodzielnicze.

Bywalcy sochaczewskie-
go klubu Senior+ przygo-
towali program artystycz-
no-wokalny, przy którego 
przygotowaniu mogli liczyć 
na pomoc i wsparcie in-
struktora muzycznego Arka-
diusza Mamcarza. Seniorzy 
z Sochaczewa zaprezentowa-
li się jak profesjonaliści, po-
rywając widzów do wspólnej 
zabawy. Występ nagrodzono 
gromkimi brawami.

- Dzięki udziałowi w Se-
nioraliach nie tylko mogli-
śmy pochwalić się naszymi 
umiejętnościami i talentami, 
ale przede wszystkim poznać 
osoby z całej Polski, wymie-
nić uwagi i doświadczenia, 
zawrzeć nowe przyjaźnie. 
Była to dla nas wspaniała 
przygoda - mówią uczestni-
cy imprezy.  (sos)

Senioralia 2022
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Wydarzenie rozpoczęło się 
już w  piątek, 23  września, 
od pięciu niezależnych tras 
fakultatywnych o długości 
od 15 do 27 km. Po drodze 
harcerze odwiedzali cmen-
tarze wojenne, pomniki 
i  tablice pamiątkowe po-
święcone wydarzeniom z 
września 1939 r.

Drugi etap rajdu to so-
botnia gra sprawnościo-
wo -t a k t ycz na .    B l i s ko 
16-kilometrowa marszru-
ta wiodła śladami II woj-
ny światowej, przybli-
żając młodym ludziom 
miejsca krwawych i  za-
ciętych walk, będących 
dzisiaj swoistymi pomni-
ka mi   upa miętniając y-
mi poległych podczas bi-
twy nad  Bzurą żołnierzy. 
Podczas zmagań w  te-
renie uczestnicy mogli 
sprawdzić swoją zręcz-
ność, wiedzę i umiejętno-
ści z zakresu technik har-
cerskich a  także działań 
polskich żołnierzy, ucząc 
się m.in.  obsługi radio-
stacji, telefonu polowe-
go, ewakuowania rannych 
do  punktów medycznych, 
zdobywania tajnych in-
formacji i  rozpoznania 
na  polu walki. Jednocze-
śnie dzięki realistycz-
nym wojennym kostiu-
mom i  oddającej klimat 
scenografi i mogli poczuć 

się naocznymi świadka-
mi tamtych wydarzeń. 
Wojenną historię odkry-
wały również zuchy, któ-
re wędrowały swoją trasą. 
Wszystko w  myśl zasady, 
że najlepsza jest nauka po-
przez zabawę.

Fina łem   rajdow ych 
zmagań był uroczysty apel 
pod  pomnikiem w  Witko-
wicach, zbudowanym przez 
harcerzy w 1984 roku, 
w hołdzie bohaterom bi-
twy nad Bzurą. W  spotka-
niu  wzięli udział goście, 
wśród których był Komen-
dant Chorągwi Mazowiec-
kiej ZHP hm. Cezary Supeł, 
zastępca burmistrza Socha-
czewa Dariusz Dobrowol-
ski, przedstawiciele gmi-
ny Brochów, Młodzieszyn 
oraz dyrektor szkoły pod-
stawowej w Młodzieszynie. 

W tym szczególnym 
dla harcerzy miejscu dzie-
więć osób złożyło swo-
je przyrzecznie harcerskie, 
stając się pełnoprawnymi 
członkami ZHP. Wręczono 
także nagrody dla najlep-
szych patroli rajdowych. W 
tym roku pierwsze miej-
sce zajęła 22 Wielopozio-
mowa Drużyna Harcerska 
„Sosenka”, drugie – łączo-
ny patrol VII Przyparafi al-
nej Wodnej Grunwaldzkiej 
Żeńskiej Drużyny Starszo-
harcerskiej „Jungi” oraz 

VI Przyparafi alnej Wod-
nej Męskiej Drużyny Har-
cerskiej „Jungi” z Hufca 
ZHP Mława, a trzecie – pa-
trol „9 maków nad Bzu-
rą” z 55. Wielopoziomo-
wej Drużyny Harcerskiej 
z Rybna. Ponadto wyróż-
nienie za  proporzec przy-
gotowany w ramach za-
dania   przedrajdowego 
otrzymał patrol „Dzielne 
Orły” z 66 Drużyny Har-
cerskiej „Knieje” z Mło-
dzieszyna, natomiast wy-
różnienie za  kreatywność 
i innowacyjność na trasie 
patrol zuchowo-harcerski 
„Wojenne szyszki” z 1 Dru-
żyny Harcerskiej z Teresi-
na. Za  wspólne przeżywa-
nie przygód i  wytrwałość 
na  trasie nagrody otrzy-
mały też zuchy z  3  Gro-
mady Zuchowej „Tęczowa 
Gromada”. 

Jak co roku rajd zakoń-
czył się uroczystą mszą 
świętą w  intencji żołnie-
rzy września w  koście-
le św.  Jana Chrzciciela 
i  św.  Rocha w  Brochowie 
oraz  złożeniem kwiatów 
pod tablicą upamiętniającą 
bohaterów bitwy nad Bzu-
rą.

Przedsięwzięcie   było 
wspó ł f i na nsowa ne   z e 
środków Samorządu Woje-
wództwa Mazowieckiego.

ZHP

Harcerze na szlaku walk nad Bzurą
Jak co roku w ostatni weekend września odbył się Mazowiecki Rajd Szlakami Walk nad Bzurą. Już po raz 52. zuchy 
i harcerze wędrowali szlakami, którymi 83 lata temu do walczącej stolicy przebijały się Armie „Poznań” i „Pomorze”. 

Instruktor Godny Naśladowania
Harcmistrz Maciej Wasilewski z sochaczewskie-
go hufca został wyróżniony tytułem Instruktora 
Godnego Naśladowania. Uroczysta gala odbyła 
się w tym roku 16 września w płockim Teatrze 
Dramatycznym.
Druh Maciej został wyróżniony za służbę na rzecz 
harcerskiej wspólnoty, swoją postawę inspirującą 
zarówno podopiecznych, współpracowników, jak i 
przełożonych z Chorągwi Mazowieckiej ZHP. Harc-
mistrz Maciej Wasilewski działa w sochaczewskim 
hufcu od zawsze. Już jako trzylatek wyjeżdżał z 
rodzicami na obozy harcerskie. To tam uczył się pierwszych harców i tego, co się robi na kwaterce 
obozowej. Sprawdził się w roli drużynowego, choć jak sam przyznaje, teraz lepiej czuje się w roli 
pomysłodawcy harcerskich przedsięwzięć. Swoje umiejętności wykorzystuje, organizując wiele cie-
kawych inicjatyw dla harcerzy i instruktorów. Dbanie o oświetlenie, nagłośnienie oraz efekty specjalne 
i wyszukaną scenografi ę to dziedziny, w których nie ma sobie równych. Dzięki niemu wiele rajdów 
i zlotów ma ciekawą fabułę, świetnie pokazane realia i wyraziste postacie. To też hufcowy grafi k i 
fotograf. Zapalony żeglarz i złota rączka, która podejmie się każdej naprawy. Obecnie jest członkiem 
komendy i kwatermistrzem hufca oraz opiekunem wielu prób instruktorskich. Uczy, tak po harcersku, 
własnym przykładem, przekazując kolejne harcerskie i życiowe doświadczenia. Potrafi  motywować 
swoich podwładnych do pracy i harcerskiego rozwoju, ale też angażować do wielu działań. 
Druhowi serdecznie gratulujemy i życzymy kolejnych sukcesów na instruktorskiej drodze.

Pod względem artystycz-
nym weekend 23-25 wrze-
śnia należał do Państwo-
wej Szkoły Muzycznej. W 
piątek w jej murach odby-
ła się inauguracja nowe-
go roku szkolnego, a dwa 
dni później, w kościele 
św. Wawrzyńca, fi nałowy 
koncert Festiwalu Muzyki 
Kameralnej i Organowej. 

Od lat inauguracja roku 
szkolnego w PSM ma ar-
tystyczny wymiar. Na sce-
nie prezentują się najmłod-
si, którzy dopiero zaczęli 
przygodę z muzyką, oraz 
starsi, utytułowani ucznio-
wie. W tym roku przed pu-
blicznością wystąpili An-

toni Krasucki (puzon), Jan 
Tomczak (trąbka), Maciej 
Kawka (saksofon), Gabrie-
la Paga, Aleksandra Go-
rzelak i Natalia Kacperska 
(klarnet), Idalia Majcher, 
Natasza Paga i Nikola Ge-
rasik (fortepian), Nadia 
Czubacka (skrzypce), We-
ronika Szymańska i Bar-
tosz Strzelczyk (akorde-
on), Wiktoria Zakrzewska 
(wiolonczela) i Patrycja Pi-
kora (fl et). Jak przystało 
na szkołę imienia F. Cho-
pina, ze sceny popłynęły 
utwory największego pol-
skiego kompozytora, ale 
też kompozycje J. S. Bacha, 
Krakowiak współczesne-
go kompozytora Bogda-

na Dowlasza czy tradycyj-
na melodia Santa Lucija. 
Był jeszcze jeden miły ak-
cent. Dyrektor Ludwik 
Skrzypek złożył gratula-
cje uczniom, którzy otrzy-

mali, z pomocą Centrum 
Edukacji Artystycznej, sty-
pendia za wyniki w nauce 
osiągnięte w roku szkol-
nym 2021/2022. Sięgnę-
li po nie Idalia Majcher, 

Bartosz Ciura, Marcel So-
bieraj, Nadia Czubacka, 
Bartosz Strzelczyk i Alicja 
Krasucka. 

Z kolei w niedzielę 25 
września PSM zaprosi-
ła publiczność na trzeci i 
ostatni koncert w ramach 
Festiwalu Muzyki Kame-
ralnej i Organowej „Mi-
strzowie i Uczniowie”. Z 
Patrykiem Podwojskim 
wystąpiły uczennice PSM: 
wiolonczelistka Kamila 
Łukaszewicz i skrzypacz-
ka Karolina Jędrzejewska. 
W trzy wrześniowe nie-
dziele miłośnicy muzy-
ki organowej mieli oka-
zję posłuchać wybitnych 
instrumentalistów – Jana 

Bok szcz a ni na ,    Ty tusa 
Wojnowicza, Jana Mrocz-
ka i Patryka Podwojskie-
go - nagrywających płyty, 
kształcących młodszych 
kolegów, występujacych z 
recitalami w tak prestiżo-
wych miejscach jak Bazy-
lika Jasnogórska, Kościół 
Mariacki w Krakowie czy 
Katedra Notre Dame w 
Paryżu. Festiwal  zorga-
nizowali: Stowarzyszenie 
Przyjaciół PSM, miasto 
Sochaczew,   Państwowa 
Szkoła Muzyczna i para-
fi a św. Wawrzyńca. Jego 
sponsorami byli PSS Spo-
łem oraz fi rma Astorg Le-
szek Osiak z Sochaczewa

(daw)

Niezapomniany artystyczny weekend z naszą szkołą muzyczną
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Konkurs na folkowo

Kontrast wraca po wakacjach
Naszej Koleżance

Monice 
Boruta-Sałacińskiej

składamy wyrazy szczerego współczucia  
z powodu śmierci 

TATY
Dyrektor i pracownicy

Sochaczewskiego Centrum Kultury

Dyrektorowi SCK

Arturowi Komorowskiemu
wyrazy głębokiego współczucia 

oraz słowa otuchy i wsparcia 
w trudnych chwilach po śmierci 

MAMY
składają

pracownicy 
Sochaczewskiego Centrum Kultury

Sochaczewskie Centrum 

Kultury zaprasza dzieci i 

młodzież do udziału w po-

wiatowym konkursie ma-

łych form ludowych „Zlot 

FOLK”, który odbędzie się 21 

października od godz. 9.00 

w Sochaczewskim Centrum 

Kultury przy ul. 15 Sierp-

nia 83. Konkurs skierowany 

jest do zespołów (od 3 osób 

wzwyż) z terenu powiatu so-

chaczewskiego.   Rozstrzy-

gnięcie konkursu i wręczenie 

nagród odbędzie się o godz. 

17.00, podczas koncertu fi na-

łowego z udziałem laureatów 

i zaproszonego zespołu.  

Prezentacja konkursowa 
powinna bazować na twór-
czości ludowej. Zespoły mogą 
prezentować śpiew, taniec oraz 
zabawy, obrzędy, zwyczaje i 
wyliczanki ludowe. Czas trwa-
nia prezentacji – do 10 minut.

Uczestnicy konkursu wy-
stępować będą w czterech ka-
tegoriach wiekowych:
kat.1 – wiek od 4 do 6 lat
kat.2 – wiek od 7 do 10 lat
kat.3 – wiek od 11 do 13 lat
kat.4 – wiek od 14 do 16 lat

Prezentacje oceniane będą 
przez jury, w którego składzie 

znajdą się instruktorzy tańców 
ludowych, muzycy, instru-
mentaliści oraz instruktorzy 
wokalni i teatralni. Zespoły 
oceniane będą według nastę-
pujących kryteriów: zakorze-
nienie prezentacji w polskiej 
tradycji ludowej, muzykal-

ność, dykcja, gra aktorska, do-
stosowanie scenografi i i stro-
jów, wyczucie stylu, wyczucie 
rytmu, sposób przekazania 
tekstu i emocji, wizerunek sce-
niczny, ogólne wrażenie ar-
tystyczne.   Akompaniament 
mogą stanowić: profesjonalne 

podkłady muzyczne na CD, 
akompaniament własny na 
żywo, akompaniament wła-
sny nagrany na CD. Dopusz-
czalne jest także wykonanie a 
cappella.

Zwycięzcy otrzymają na-
grody, statuetki i dyplomy. 
Zdobywcy drugich i trzecich 
miejsc uhonorowani zosta-
ną nagrodami i dyplomami. 
Każdy zespół biorący udział 
w konkursie otrzyma pa-
miątkowy dyplom. 

Warunkiem udziału w 
konkursie jest przesłanie dro-
gą mailową na adres zlotfolk.
sck@gmail.com   wypełnio-
nej i własnoręcznie podpisa-
nej karty zgłoszeniowej wraz z 
załącznikami zawartymi w re-
gulaminie. Termin nadsyłania 
zgłoszeń: do 14 października. 
Regulamin dostępny jest na 
stronie internetowej: sck.so-
chaczew.pl

Koordynatorami konkur-
su są Katarzyna Proch i Kinga 
Przybylska, instruktorki Dzie-
cięco-Młodzieżowego Zespo-
łu Pieśni i Tańca „Folklorek”. 
Bliższe informacje telefonicz-
nie w impresariacie Socha-
czewskiego Centrum Kultury 
pod numerem: (46) 863-07-68.

24 września odbył się 
pierwszy powakacyjny kon-
cert w Klubie Kontrast. W 
sobotni wieczór na klubo-
wej scenie Sochaczewskiego 
Centrum Kultury w Bory-
szewie, zaprezentował się ze-
spół Miłosz Bazarnik Trio. To 
już drugi występ tria w Klu-
bie Kontrast. Pierwszy od-
był się w 2019 roku i bardzo 
przypadł do gustu socha-

czewskiej publiczności. I choć 
od tego czasu minęły już trzy 
lata a w międzyczasie zmienił 

się skład zespołu, to muzyka 
tria z pewnością nie straciła 
na jakości. Zespół zagrał ma-

teriał z płyty „Trip of a lifeti-
me” oraz „New Market”, któ-
rej premiera jest zaplanowana 
na jesień tego roku. Melodyj-
ne jazzowe kompozycje doce-
nili goście „Kontrastu” nagra-
dzając muzyków brawami. 
Zespół zagrał w składzie: Mi-
łosz Bazarnik – fortepian, 
Paweł Zwierzyński-Pióro – 
kontrabas, Łukasz Giergiel – 
perkusja.



134 października  nr 20 (1421)
SOCHACZEWSKA

KULTURA

Jolanta Sosnowska

Wojciech Bonowicz, absol-
went fi lologii polskiej na UJ, 
jak sam mówi o sobie, po kil-
ku latach bycia nauczycie-
lem, zajął się „pracą w sło-
wie”. Jest autorem wielu 
zbiorów poezji, twórcą best-
selerowej biografi i ks. prof. 
Józefa Tischnera, za którą 
otrzymał nominację do na-
grody „Nike”, współautorem 
wywiadu-rzeki z fi zykiem, 
kosmologiem, fi lozofem - ks. 
prof. Michałem Hellerem, 
publicystą związanym z Ty-
godnikiem Powszechnym, 
miesięcznikiem "Znak" oraz 
TVP Kultura, gdzie recen-
zuje poezję. Od lat jest także 
członkiem rady Fundacji im. 
Brata Alberta, zajmującej się 
osobami niepełnosprawny-
mi intelektualnie.

We wtorek 27 września, 
w kramnicach miejskich mó-
wił o roli poezji i literatury w 
ogóle, o tym, że oprócz po-
siadania walorów poznaw-
czych, stawia ona wyma-
gania. Ma uwrażliwiać na 
widzenie świata, na postrze-
ganie pojedynczego człowie-
ka a czasem ścisnąć za gar-
dło, zasiać niepokój. Poeta 
przeczytał kilka swoich wier-
szy i próz poetyckich, pisa-
nych prostym językiem, bez 
udziwnień i karkołomnych, 
wielopoziomowych metafor, 

za to z pozostającą w głowie 
puentą. Jego tomiki były no-
minowane lub otrzymywały 
nagrody na ogólnopolskich 
konkursach poetyckich, ale 
największą   rozpoznawal-
ność i uznanie czytelników 
przyniosła mu wydana 20 
lat temu, a obecnie popra-
wiona i uzupełniona biogra-
fi a prof. Tischnera oraz gawę-
dy o życiu tego wyjątkowego 

księdza, przyjaciela papieża, 
fi lozofów, ale przede wszyst-
kim zwykłych ludzi. Najle-
piej oddaje to stwierdzenie 
profesora, który mówił o so-
bie, że najpierw jest człowie-
kiem, potem fi lozofem, po-
tem długo, długo nic, a na 
końcu księdzem. W ten spo-
sób oddawał pierwszeństwo 
ludzkim problemom nad ko-
ścielnymi strukturami. 

Wojciech Bonowicz na 
określenie otwartej na lu-
dzi i świat postawy Tisch-
nera przytoczył dwa stwier-
dzenia. Jedno mówi o tym, 
żeby nie wyglądać zawsze 
przez to samo okno, drugie 
- że dobrze jest patrzeć na 
las, ale tak, aby dostrzegać 
pojedyncze drzewa. Ta ko-
nieczność zmiany perspek-
tywy, patrzenia na świat 
oczami innych sprawiała, 
że autor „Etyki Solidarno-
ści” był swoistym autoryte-
tem, który jednak nigdy nie 
stał na piedestale, za to chęt-
nie siadał w konfesjonale. To 
przez jego pryzmat zgłębiał 
fi lozofi ę, nadawał jej ludz-
ki kształt i, jak mówił Woj-
ciech Bonowicz, wprowa-
dzał powiew sensu. 

Józef Tischner, autor „Fi-
lozofi i po góralsku” pocho-
dził z Łopusznej na Pod-
halu. Kochał wszystko co 
góralskie, świetnie posługi-
wał się gwarą, miał doskona-
łe poczucie humoru, na każ-
dą okazję znajdował dygresję 
lub dykteryjkę z góralszczy-
zną w tle. Kilka z nich przy-
toczył gość wtorkowego spo-
tkania, który, jak się okazało, 
też świetnie włada gwarą gó-
ralską. Jego anegdoty spra-
wiły słuchaczom wiele rado-
ści, podobnie jak możliwość 
zakupu książek, które przy-
wiózł ze sobą.

Wojciech Bonowicz 
o poezji i Tischnerze
Wiele anegdot, słów o tym, do czego potrzebna nam poezja, wspomnień 
o ważnych postaciach i duży wybór książek przywiózł na pierwsze spotkanie 
w Sochaczewie Wojciech Bonowicz - krakowski poeta, biograf, felietonista. 
Po trwającej dwie godziny rozmowie z czytelnikami i tak trudno było się rozstać.

Spotkanie odbyło się na zaproszenie Uniwersytetu Trze-
ciego Wieku w Sochaczewie w ramach projektu Między-
pokoleniowy Inkubator Kultury, we współpracy z Miejską 
Biblioteką Publiczną oraz Urzędem Miejskim.
Projekt przewiduje trzy spotkania autorskie. Pierwsze 
odbyło się w lipcu, a gościem w kramnicach miejskich 
był podróżnik, odkrywca źródeł Amazonki i twórca szkoły 
przetrwania, Jacek Pałkiewicz. Wrześniowe spotkanie 
z Wojciechem Bonowiczem było drugim z kolei. Na 25 
października zaplanowano wizytę pisarki Sylwii Zientek.
Wcześniej, bo 12 października, prezes stowarzyszenia 
UTW, Jadwiga Urbaniak, zaprasza na inaugurację XV już 
roku akademickiego. Uroczystość rozpocznie się o godz. 
14.00 w kramnicach miejskich. W imieniu organizatorów 
zapraszamy seniorów zainteresowanych twórczym i aktyw-
nym spędzaniem czasu.

W poniedziałek 17 paź-
dziernika na zaproszenie 
Miejskiej Biblioteki Pu-
blicznej w Sochaczewie 
przybędzie do naszego mia-
sta Marek Kamiński - zna-
ny   podróżnik,   filozof, 
zdobywca biegunów, przed-
siębiorca i założyciel Insty-
tutu Marka Kamińskiego.

Jest autorem wielu po-
czytnych książek: „War-

to podążać za marzenia-
mi. Moja podróż przez 

życie”, „Wyprawa”, „Moje 
bieguny. Dzienniki z wy-
praw 1990–1998”, „Razem 
na Biegun”, „Marek. Chło-
piec który miał marzenia”, 
„Trzy bieguny” , „Przesuń 
granice”.

Spotkanie autorskie z 
Markiem Kamińskim bę-
dzie okazją, by bliżej poznać 
osiągnięcia, doświadcze-
nia oraz cele jego aktualnej 
działalności.

Spotkanie, które odbę-
dzie się w Miejskiej Bibliote-
ce Publicznej w Sochaczewie 
w ramach Dyskusyjnego 
Klubu Książki współfi nan-
sują Instytut Książki oraz 
Burmistrz Miasta Socha-
czew. 

Zapraszamy 17 paź-
dziernika, godz. 16.00, pa-
tio w Kramnicach Miej-
skich.

MBP w Sochaczewie

Marek Kamiński odwiedzi Sochaczew

Co nowego?
W ofercie zajęć Socha-

czewskiego Centrum Kul-

tury, w rozpoczętym sezo-

nie artystycznym 2022/2023, 

pojawiło się kilka nowo-

ści. Nowe zajęcia to połącze-

nie animacji i nowoczesnych 

technik 3D, ale też powrót do 

dawnych form teatralnych, 

tanecznych i muzycznych. 

„Teatr Zabawy” – Małe 

Formy Teatralne

Uczestnicy zajęć razem z 
artystą Arturem Jeziorskim 
stworzą postacie teatralne 3D, 
wzbogacając rodzinę mupe-
tów Sochaczewskiego Cen-
trum Kultury. Pod okiem Jo-
lanty Kawczyńskiej będą brać 
czynny udział w tworzeniu 
spektakli teatralnych opar-
tych na dziecięcej literaturze, 
integracji i zabawie. Nie za-
braknie też teatru cieni i ani-
macji. 

Zajęcia odbywają się w 
SCK przy ul. 15 Sierpnia 83, 
w poniedziałki w godz. 16.30 
- 18.00. Prowadzenie: Jolanta 
Kawczyńska, Artur Jeziorski. 

Bliższe informacje i za-
pisy telefonicznie pod nume-
rem: (46) 863-07-68.

Young Wodewil – taniec 

i piosenka

Profesjonalne grupowe 
zajęcia taneczne prowadzo-
ne przez instruktorów Szkoły 
Tańca PASJONAT oraz indy-
widualne i grupowe warszta-
ty muzyczne. Young Wodewil 
to scena muzyczno-komedio-

wa dla młodych ludzi, którzy 
chcą poznać tajniki muzyki 
rozrywkowej, klasycznej i pio-
senki poetyckiej oraz zagłębić 
się w świat musicalu, łączący 
elementy tańca towarzyskie-
go, współczesnego i pantomi-
my. Nie zabraknie też spotkań 
z aktorami i piosenkarzami. 
Efektem zajęć będą wypełnio-
ne ekspresją i dobrym humo-
rem autorskie spektakle mu-
zyczne. 

Zajęcia odbywają się w 
soboty w SCK przy ul. 15 
Sierpnia 83. Taniec w godz. 
10.00 – 12.00, zajęcia wokalne 
w godz. 12.00 – 14.00.

Bliższe informacje i za-
pisy telefonicznie pod nume-
rem: (46) 863-07-68.

Warsztaty gitarowe

Zajęcia nauki gry na gi-
tarze (do wyboru: klasyczna, 
akustyczna, elektryczna, ba-
sowa) odbywają się w ramach 
Ogniska Muzycznego. Ofer-
ta skierowana jest do dzieci, 
młodzieży i dorosłych. Zaję-
cia prowadzi sochaczewski 
bard – Andrzej Kopa. Każdy 
uczeń odbywa indywidual-
ną lekcję, co gwarantuje jego 
szybszy rozwój.

Warsztaty gitarowe odby-
wają się w SCK przy ul. Pre-
zydenta Ryszarda Kaczorow-
skiego 5 i przy ul. Chopina 
101, w wyznaczonych przez 
instruktora terminach.

Bliższe informacje i za-
pisy telefonicznie pod nume-
rem: 606-652-870.
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Celem imprezy było wspar-
cie dla psychologii i psychia-
trii dziecięcej, a stawką 50 
tysięcy złotych, które Fun-
dacja PKO Banku Polskie-
go przekaże na wskazany cel 
charytatywny. 6. PKO Bieg 
Charytatywny odbył się jed-
nocześnie w dwunastu mia-
stach: Łomży, Biłgoraju, Sta-
lowej Woli, Zakopanem, 
Rypinie, Ostródzie, Siera-
dzu, Koszalinie, Zielonej 
Górze, Polkowicach, Kato-
wicach oraz w Sochaczewie.

Prowadzącym wydarze-
nie w naszym mieście był je-
den z ambasadorów i głów-
nych pomysłodawców PKO 
Biegu Charytatywnego – 
Paweł Januszewski, specja-
lista biegu na 400 metrów 
przez płotki, mistrz Europy 
z 1998 roku. Do zawodów 
zgłosiły się 34 pięcioosobo-
we drużyny. Zadaniem każ-
dej z nich było, w formule 
sztafety, pokonać w godzi-
nę jak najwięcej 400-metro-
wych okrążeń wokół stadio-
nu. Najlepsze ekipy zdołały 
przebiec ponad 43. W su-
mie, podczas sochaczew-
skiego biegu, jego uczestnicy 
zaliczyli 1101 „kółek”. To dy-
stans ponad 440 km!

Na stadion przy War-
szawskiej przybyło wie-
le zorganizowanych grup 

spoza naszego miasta. Naj-
dłuższy dystans poko-
nał Żyrardów Team. W 
biegu wystartowały też 
oczywiście reprezentacje 
lokalnych instytucji i sto-
warzyszeń. Swoje drużyny 
zgłosili m.in.: pracowni-
cy urzędu miejskiego (trzy 
ekipy), Miejskiego Ośrod-
ka Sportu i Rekreacji, so-
chaczewskiego   Zespołu 
Szkół Kształcenia Zawodo-
wego, Akademii Prymusa, 
Dragon Fight Club (dwie 

ekipy), KM „Aktywni” So-
chaczew, pobiegły rów-
nież nauczycielki ze Szko-
ły Podstawowej nr 7. 

Po biegu głównym ro-
zegrano również trzy bie-
gi dla dzieci. Najmłodsi 
adepci lekkiej atletyki ry-
walizowali w trzech ka-
tegoriach wiekowych i na 
trzech różnych dystansach: 
I kategoria: 1-6 lat – dy-
stans 100 m, II kategoria: 
7-9 lat – dystans 200 m, III 
kategoria: 10-13 lat – dy-

stans 400 m. W sumie wy-
startowało ponad stu mło-
dych zawodników. Każdy 
z nich na mecie otrzymał 
pamiątkowy medal. 

Na zakończenie orga-
nizatorzy wybrali też gru-
pę najlepszych kibiców. 
Został nim Team Anto-
sia Wysockiego. Zwycię-
ska drużyna może wskazać 
dodatkowy, dowolny cel 
charytatywny, na jaki Fun-
dacja PKO Banku Polskie-
go przekaże 10 tys. złotych.

Ponad 1100 okrążeń
Sochaczew, jako jedno z 12 miast w Polsce, wziął udział w szóstej edycji PKO Bieg 
Charytatywny. W sobotę 24 września na bieżni stadionu przy ul. Warszawskiej wystartowały 
34 pięcioosobowe drużyny. Najlepsze ekipy sztafetowe pokonały w godzinę 43 okrążenia! 

Miejski Ośrodek Sportu i 
Rekreacji zaprasza uczniów 
szkół podstawowych z tere-
nu powiatu sochaczewskiego 
do udziału w „Czwartkach 
Lekkoatletycznych”. Cztery 
rundy zawodów rozegrane 
zostaną w październikowe 
czwartki na stadionie przy 
ul. Warszawskiej. 

Klasyfi kacja cyklu zawodów 
prowadzona będzie w trzech 
kategoriach   wiekowych: 
13 lat (rocznik 2010), 12 lat 
(rocznik 2011), 11 lat i młod-
si. Każdy zawodnik podczas 
jednej rundy zawodów może 
zgłosić start w dwóch kon-
kurencjach: jednej biegowej 
i jednej technicznej. Rywali-
zacja biegowa będzie się od-
bywać na dystansach: 60, 
300, 600 i 1000 metrów. Spo-
śród konkurencji technicz-

nych do wyboru będą: skok 
w dal, skok wzwyż, pchnię-
cie kulą lub rzut piłeczką pa-
lantową. 

W sezonie jesiennym ro-
zegrane zostaną cztery run-
dy zawodów, które odbędą się 
w terminach: 6 października 
- godz. 10.00, 13 października 
- godz. 12.00, 20 październi-
ka - godz. 10.00, 27 paździer-
nika - godz. 12.00. Nauczyciele 
wychowania fi zycznego zain-
teresowani udziałem swoich 
uczniów w zawodach prosze-
ni są o zapoznanie się z regu-
laminem imprezy. Zgłoszenia 
przyjmowane są mailowo pod 
adresem: mosir@mosir.socha-
czew.pl oraz w dniu zawodów 
najpóźniej 10 minut przed ich 
rozpoczęciem. Kontakt do or-
ganizatorów: Renata Kubik tel. 
721-121-011, Emanuel Zimny 
tel. 697-296-626.

Wracają Czwartki 
Lekkoatletyczne

Dwanaście ekip wzięło 
udział w Turnieju Siat-
kówki o Puchar Burmi-
strza Sochaczewa. Zawo-
dy rozegrano w pierwszy 
weekend   października 
w dwóch hala MOSiR. 
Zwyciężyła drużyna KPS 
Płock.

Pierwszego dnia zespo-
ły rywalizowały w fazie 
grupowej w dwóch halach 
– przy ul. Chopina i Ku-
socińskiego. Osiem naj-
lepszych ekip zagrało w 
chodakowskiej hali w nie-
dzielę w fazie fi nałowej. 

Mecze kończyły się po 
dwóch zwycięskich setach. 
W fi nale KPS Płock poko-
nał drużynę Wwa Volley 
2:0 (25:19, 25:23). Trzecie 

miejsce wywalczyła eki-
pa KS Piast Feliksów, któ-
ra wygrała w małym fi nale 
z zespołem Wrzos Oldboys 
2:0 (25:22, 25:21). 

Najlepszym   zawodni-
kiem turnieju został Bar-
tłomiej Jankowski (KPS 
Płock). Nagrody wręczali 
Agata Kalińska – naczelnik 
Wydziału Sportu i Organi-
zacji Pozarządowych oraz 
Anna Pawłowska dyrektor 
MOSiR.

Zw yc i ę s k a    d r u ż y-
na może w nagrodę wziąć 
udział, bez wpłaty wpisowe-
go, w rozrywkach kolejne-
go sezonu Amatorskiej Ligi 
Piłki Siatkowej, a ten rusza 
już niebawem. Pierwszą ko-
lejkę spotkań zaplanowano 
w niedzielę 16 października. 

Płock wygrywa w Sochaczewie

Trzynastoosobowa   ekipa 
zawodników UKS „Dwójka” 
Sochaczew   wystartowała 
w sobotę. 24 września w II 
Ogólnopolskich   Sztafeto-
wych Zawodach Pływackich 
o Puchar Burmistrza Miasta 
Mława. Udało im się wywal-
czyć cztery medale. 

Najlepiej spisał się Adam Cy-
bulski. Wywalczył srebrny 
medal w stylu grzbietowym, 
czwarte miejsce w stylu do-
wolnym, co dało mu trzecie 
miejsce w rywalizacji najlep-
szych zawodników w roczni-
ku 2011.

Najstarszy   i   najbar-
dziej doświadczony zawod-
nik – Szymon Mierzejewski 

(2010) zdobył złoty medal w 
stylu grzbietowym i czwarte 
miejsce w stylu dowolnym. 
Dwa medale indywidual-
ne wywalczył Heorhij War-
nava (2012) - srebrny w sty-
lu klasycznym i brązowy w 
stylu dowolnym. 

Swój udział zaznaczyły 
też najmłodsze dziewczyn-
ki, które dzielnie walczyły w 
sztafecie 4x25 metrów zajmu-
jąc ostatecznie czwarte miej-
sce (Emilia Stefaniak, Maja 
Olejniczak, Lena Kubiak, 
Lena Kocik). UKS „dwójkę” 
reprezentowali również: Zu-
zia Przybylska, Zuzia Zaga-
wa, Julia Bieńczyk, Michalina 
Marciniak oraz Maja Birn-
baum.

Pływali w Mławie

Szóstka zawodników UKS 
„Orkan-Judo” Sochaczew 
w sobotę 1 października 
wzięła udział w VI Mię-
dzynarodowym Turnieju 
Judo Sensei – Płock. Wy-
walczyli cztery medale – 
trzy złote i srebrny. 

Złote medale dla socha-
czewskiego klubu zdoby-
li: Maja Błaszczyk (36 kg, 

U-10), Julia Błaszczyk (37 
kg, U-13) i Hubert Milcza-
rek (36 kg, U-11). Po trzech 
wygranych i przegranej 
walce zawody ze srebr-
nym medalem zakończyła 
Roksana Wysocka (+70 kg, 
U-15). W rywalizacji brali 
również udział Stanisław 
Szyszkiewicz i Franciszek 
Tkacz, lecz odpadli w wal-
kach eliminacyjnych. 

Pięć medali z Płocka
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Opr. Maciej Frankowski

Mecz rozegrano na nowym sta-
dionie Budowlanych przy ul. 
Magnoliowej w Lublinie. Obiekt 
okazał się szczęśliwy dla gospo-
darzy. Pogoda jednak nie sprzy-
jała obu drużynom. Po opadach 
deszczu murawa była grząska i 
mokra, a piłka wyślizgiwała się 
z rąk. Trenerzy Orkana zdecy-
dowali się na pewien ekspery-
ment w wyjściowej piętnastce. 
Na pozycjach środkowych ata-
ku w pierwszym składzie po-
jawiło się dwóch zawodników 
grających nominalnie w II lub 
III linii młyna - Jonathan O’Ne-
ill i Jakub Budnik. Natomiast w 
drugiej połowie meczu na po-
zycji nr 6 zagrał, występujący 
wcześniej na skrzydle, Rado-
sław Rakowski. 

Budowlani chcieli odsko-
czyć punktowo Orkanowi już 
na początku spotkania. Dwie 
ich próby kopów na słupy, w 
4. i 6. minucie okazały się jed-
nak niecelne. Ekipa gospo-
darzy kontrolowała przebieg 
gry, zdecydowanie domino-
wała w formacji młyna dykto-
wanego, lublinianom udawało 
się także robić przechwyty w 
przegrupowaniach. Efektem 
ich dobrej gry było przyłoże-
nie w 16. minucie. Sochacze-
wianie odpowiedzieli pięć mi-

nut później. Jonathan O’Neill 
zdał sprawdzian z gry na po-
zycji centra, zdobył przyłoże-
nie na środku do pola punkto-
wego rywali. P.W. Steenkamp 
dopełnił formalności i pod-
wyższając z łatwej pozycji do-
prowadził do remisu 7:7. Na-
stępnie tempo gry spadło. Tuż 
przed przerwą Orkan zafun-

dował jeszcze Budowlanym 
punkty do szatni. Na nic jed-
nak się zdało prowadzenie po 
pierwszej połowie. 

W drugiej części gry Lu-
blin kopał na słupy karne. Go-
spodarze trafi li trzy razy i w 
67. minucie wyszli na prowa-
dzenie 16:14. Końcówka była 
bardzo emocjonująca. Zwień-

czeniem świetnej gry Budow-
lanych było przyłożenie w 72. 
minucie. Prowadzili wtedy 
już 23:14. Orkan rzucił się do 
ataku. Drogę do pięciu punk-
tów znalazł niezawodny Ste-
enkamp, ale nie podwyższył 
swojego przyłożenia. Różnicę z 
czterech do siedmiu punktów 
przewagi lubliniacy zwiększy-
li drop golem w 80. minucie. 
Orkan mógł jeszcze zremi-
sować, pod warunkiem zdo-
bycia przyłożenia i udanego 
podwyższenia. Udało się zdo-
być pięć punktów. Na lewym 
skrzydle, z piłką w rękach, rzu-
cił się na pole punktowe Bar-
tłomiej Sadowski. Sochaczew-
ski łącznik ataku, z trudnej 
pozycji i przy silnie wiejącym 
wietrze, nie trafi ł jednak pod-
wyższenia. Gospodarze wy-
grali dwoma punktami. 

Z bilansem trzech zwy-
cięstw i dwóch porażek Orkan 
zajmuje aktualnie szóste miej-
sce w tabeli. Kolejny mecz so-
chaczewscy Rycerze zagrają 
na Maracanie w sobotę 8 paź-
dziernika, o godz. 16.00. Orkan 
w V kolejce Ekstraligi Rugby 
podejmie lidera tabeli i, jak do-
tychczas, jedyną niepokonaną 
w tym sezonie drużynę - Ma-
ster Pharm Rugby Łódź.

Sponsorzy strategiczni RC Orkan: Miasto Sochaczew i PKN ORLEN. Sponsorzy generalni: KGHM Polska Miedź i Gardenia 
Sport. Sponsorzy główni: HBRS, PEC Sochaczew, ZWiK Sochaczew, Fast Service, Murapol, Żywiec Zdrój, G-Shock, 
Zibi-Casio, Tamex-Obiekty Sportowe, InterFresh, Poltrans Sochaczew. Sponsorzy: Carrefour, Drukarnia Chrzczany, SochBud, 
Cukiernia Lukrecja, Grupa Aljeka. Główny partner medialny RC Orkan: Radio Sochaczew i TuSochaczew.pl

Przegrana w Lublinie
Gospodarze okazali się lepsi. Sochaczewscy rugbiści przegrali wyjazdowe spotkanie 
V kolejki ekstraligi, rozegrane w niedzielę 2 października w Lublinie. Budowlani wygrali 
dwoma punktami. Już w przyszłą sobotę Orkan podejmie u siebie aktualnego lidera tabeli 
- Master Pharm Rugby Łódź. Początek meczu o godz. 16.00.

Edach Budowlani Lublin – Orkan Sochaczew 26:24 (7:14)
Punkty Orkan: P.W. Steenkamp 9, Jonathan O’Neill 5, Michał Kępa 5, 

Bartłomiej Sadowski 5
Skład RCO: Antoni Gołębiowski, Michał Gadomski, Michał Polakowski 
(Adam Lewandowski), Artem Zarovnyi, Krystian Olejek, Adam Szwarc 
(Radosław Rakowski), Andre Meyer, Mateusz Pawłowski, Dawid Plichta 

(Adrian Pętlak), Pieter Steenkamp, Filip Szufliński (Bartłomiej Sadowski), 
Jonathan O’Neill, Jakub Budnik, Marcin Krześniak, Michał Kępa

Grająca w warszawskiej klasie 
B chodakowska Bzura radzi 
sobie średnio, ale jakieś punkty 
zdobywa. Punktów nie zbie-
ra natomiast, występujący w 
płockiej A-klasie, Orkan Socha-
czew. Czy to już koniec drużyny 
seniorów z Warszawskiej?

Bzura, przy sztucznym oświe-
tleniu i ulewnym deszczu, za-
grała w środę 28 września w 
powiatowych derbach. Na sta-
dion przy ul. Chopina przyje-
chała ekipa Tajfuna Brochów. 

Goście zdobyli bramkę w 42. 
minucie i schodzili na przerwę 
z prowadzeniem. Mogli wyżej, 
bo nie wykorzystali też rzutu 
karnego. Jedenastkę na gola w 
drugiej połowie zamienił za to 
Patryk Wyrembowski. Był re-
mis. I gdy już wydawało się, że 
biało-zieloni mają mecz pod 
kontrolą, Tajfun ponownie 
zdobył gola i wyszedł na pro-
wadzenie. To ekipa z Brocho-
wa dominowała w końcówce 
spotkania, ale wynik nie uległ 
już zmianie. 

Bzura zdobywa w tym se-
zonie tylko punkty na wy-
jazdach. W ubiegłą niedzielę, 
2 października biało-zieloni 

przywieźli jeden punkt z Bo-
rzęcina. To ekipa gości była 
lepszą drużyną w pierwszej 
połowie. Bzura prowadziła do 

przerwy 1:0. W 60. minucie 
drugą żółtą kartkę zobaczył 
skrzydłowy Bzury i biało-zie-
loni kończyli mecz w osłabie-
niu. Gospodarze prowadzili 
2:1, później 3:2, remis dla cho-
dakowskiego zespołu, już w 
doliczonym, czasie gry urato-
wał celnym strzałem na bram-
kę Filip Szypszak.

Bzura gra coraz lepiej. 
Niestety, Orkan jest chyba bli-
ski końca. W sobotę 24 wrze-
śnia piłkarze przegrali przy ul. 
Warszawskiej z Pogonią Słu-

pia 2:5. To piąta porażka w pią-
tym meczu płockiej A-klasy. 
Natomiast w ubiegłą niedzie-
lę 2 października drużyna w 
ogóle nie zebrała się na wyjaz-
dowy mecz z Huraganem Bo-
dzanów. 

Bzura Chodaków - Tajfun Brochów 1:2 (0:1)
Bramka Bzura: Patryk Wyrembowski (k)
UKS Borzęcin - Bzura Chodaków 3:3 (0:1)
Bramki Bzura: Patryk Wyrembowski, Piotr 
Kamiński, Filip Szypszak

Orkan Sochaczew – Pogoń Słupia 2:5 (0:1)
Bramki Orkan: Jakub Danowski, Mateusz 
Kaczorowski

Piłkarze nie mają powodów do zadowolenia

W niedzielę 25 września w 
hali sportowej przy ul. Ku-
socińskiego odbył się dru-
gi turniej klasyfi kacyjny 
Grand Prix Sochaczewa w 
Tenisie Stołowym.

W kategorii open rywa-
lizowało 30 zawodników. 
Zwyciężył Jakub Kaźmier-
ski z Tęczy Budki Piaseckie. 
Drugie miejsce zajął Rado-
sław Jurzyk również z Tęczy 
Budki Piaseckie. Trzeci był 
Jacek Malinowski z Socha-
czewa. W kategorii kobiet 
wystartowały tylko trzy pa-
nie. Pierwsze miejsce zajęła 
Karolina Kukawska z WKS 
Sochaczew, druga była Ka-
tarzyna Musialik z Łodzi, a 

trzecia Dorota Baczyńska 
z Sochaczewa. W kategorii 
U-15 zagrało 10 osób. Zwy-
cięzcą został Julian Bauer z 
klubu Legion Skierniewice. 
Drugą lokatę zdobył Kac-
per Szypszak z Sochaczewa 
a trzeci był Filip Pawlata z 
Łyszkowic.

Zwycięzcy   otrzyma-
li pamiątkowe statuetki za 
trzy pierwsze miejsca w 
każdej kategorii. Pełna kla-
syfi kacja turnieju dostępna 
jest na stronie interneto-
wej organizatora zawodów: 
www.mosir.sochaczew.pl. 
Trzecia runda GP Socha-
czewa w Tenisie Stołowym 
rozegrana zostanie w nie-
dziele 23 października. 

Ponad 40 zawodników

W sobotę 17 września w 
Cervie, niewielkim wło-
skim miasteczku położo-
nym nad Adriatykiem, po 
raz piąty odbyły się zawo-
dy triathlonowe IronMan 
na pełnym dystansie. Wy-
startował w nich strażak 
z Sochaczewa, st. kpt. Ka-
mil Duplicki. 

Triathlon obejmował trzy 
konkurencje:   pły wanie 
(3,8 km), jazdę na rowe-
rze (180,2 km) i bieg na 
dystansie maratonu (42,2 
km). Kamil na 2179 star-

tujących zawodników, z 
wynikiem ośmiu godzin 
36 minut i 29 sekund, za-
jął 13 miejsce w kategorii 
open, natomiast wśród 349 
uczestników w swojej kate-
gorii wiekowej (40-44 lata) 
był trzeci.

Sochaczewski strażak 
- żelazny człowiek

FO
T:

 S
T.

 K
PT

. K
. D

U
PL

IC
KI



4 października 2022  nr 20 (1421)     16
SOCHACZEWSKA

JUBILEUSZ

Sebastian Stępień

Z tej okazji instytucję od-
wiedzili m.in. zasłuże-
ni dla powstania placów-
ki jego dawni pracownicy 
a także minister Maciej 
Małecki, marszałek Adam 
Struzik wraz z wiceprze-
wodniczącym sejmiku wo-
jewódzkiego Mirosławem 
Adamem Orlińskim, prze-
wodniczący rady powia-
tu Andrzej Kierzkowski, 
burmistrz Piotr Osiecki 
wraz z przewodniczącym 
rady miasta Sylwestrem 
Kaczmarkiem,   przedsta-
wiciele spółek kolejowych, 
okolicznych samorządów, 
ZHP i środowisk pasjona-
tów kolei. 

Uroczystości   rozpo-
częły się od odsłonięcia 
na wystawie stałej „Dzie-
je sochaczewskiej kolei 
wąskotorowej 1922-1984” 
medalionu   upamiętnia-
jącego setną rocznicę wą-
skotorówki. Honory czy-
nił m.in. Czesław Gwara 
- pierwszy dyrektor i twór-
ca muzeum.

W skansenie, z efek-
townej platformy kole-
jowej, dyrektor muzeum 
Grzegorz Kropiak przywi-
tał przybyłych gości, ze-
brani mogli posłuchać wy-
stępu Miejskiej Orkiestry 
Dętej ze Zduńskiej Woli, 
a krótki rys historyczny o 
dziejach   sochaczewskiej 
wąskotorówki   w ygłosił 
Łukasz Popowski. 

Przy takiej okazji nie 
mogło zabraknąć prezen-
tów. Prawdziwą furorę zro-

biła stalowa lokomotywa, 
którą w imieniu socha-
czewian podarowali Piotr 
Osiecki i Sylwester Kacz-
marek. Zaproszeni go-

ście, przekazując prezenty, 
dzielili się swoimi wspo-
mnieniami o sochaczew-
skiej wąskotorówce. Bur-
mistrz Osiecki wspominał, 

jak podczas zimy stulecia, 
tylko dzięki niezawodno-
ści ciuchci, udało mu się 
dotrzeć na imprezę sylwe-
strową. Minister Małecki 

opowiedział, jak pasją do 
kolei zaraził go dziadek, 
a także historię Stanisła-
wa „Kordona” Janickiego, 
który, pracując na socha-

czewskiej kolei, tylko dzię-
ki życzliwości kolegów nie 
wpadł w ręce ubecji. Z ko-
lei przewodniczący rady 
powiatu Andrzej Kierz-
kowski opowiedział, jak 
w czasach likwidacji so-
chaczewskiej kolei w 1984 
roku zakochał się w swo-
jej żonie. 

Marszałek Struzik z oka-
zji jubileuszu wręczył pa-
miątkowe medale Pro Ma-
sovia osobom zasłużonym 
dla rozwoju sochaczewskiej 
wąskotorówki - Czesławo-
wi Gwarze, Bogdanowi Po-
kropińskiemu, Romualdo-
wi Markiewiczowi, Joannie 
Kazimierskiej a także samej 
Stacji Muzeum. 

Kolejny m   punktem 
obchodów było odsłonię-
cie pamiątkowej tablicy 
umieszczonej na dawnym 
budynku stacyjnym Za-
rządu Kolei, po czym na 
wąskie tory, w paradnym 
szyku i ku uciesze zgroma-
dzonych, wyjechały mu-
zealne pojazdy. Najstar-
sze czynne lokomotywy, w 
tym legendarny parowóz 
PX29, zaprezentowały się 
na trasie do stacji Socha-
czew Miasto.

Odbyła się zaplano-
wana wycieczka pod parą 
do Tułowic, gdzie w osa-
dzie puszczańskiej zebrani 
świętowali podczas pikni-
ku. Po powrocie do Socha-
czewa obchody zakończyły 
koncerty Miejskiej Orkie-
stry Dętej ze Zduńskiej 
Woli oraz zespołu Tajm, 
który zagrał standardy ko-
lejowe. 

O początkach sochaczewskiej wąskotorówki
Decyzję o budowie linii o prześwicie 750 mm z Sochaczewa 
do Piasków Królewskich podjął Sejmik Powiatu Sochaczew-
skiego 15 kwietnia 1919 r. U podstaw powstania kolei legła 
konieczność szybkiej odbudowy Sochaczewa ze zniszczeń 
Wielkiej Wojny. W efekcie intensywnych walk w 1914 i 1915 r. 
Sochaczew był najbardziej po Kaliszu zrujnowanym miastem 
dawnego Królestwa Polskiego.
Wśród głównych celów przewidzianych przez założycieli 
dla Sochaczewskiej Kolei Wąskotorowej, poza wspominaną 
wywózką drewna z Puszczy Kampinoskiej, wyróżnić należy 
ożywienie gospodarcze powiatu sochaczewskiego, przewóz 
towarów dla wsi i miasta, wywóz płodów rolnych oraz prze-
wozy pasażerskie. Z uwagi na planowany, atrakcyjny przebieg 

linii, założyciele kolei dostrzegli też jej potencjał turystyczny, 
który już w międzywojniu zaczął powoli być wykorzystywany. 
Pierwotnie prowadzenie ruchu miało odbywać się trakcją 
konną, ale po okazyjnym zakupieniu dwóch parowozów i kilku 
wagonów zdecydowano się na efektywniejszą trakcję parową.
Budowę linii o rozstawie toru 750 mm z Sochaczewa do 
Piasków Królewskich wykonano w latach 1921-1923, ale 
kolej była nieofi cjalnie wykorzystywana już od 1921 r.
Formalne dopuszczenie do użytku publicznego pierwszego 
odcinka Sochaczew - Tułowice nastąpiło 18 września 1922 
r. W efekcie wniosków i petycji wnoszonych przez miesz-
kańców Wyszogrodu, Sejmik Powiatowy postanowił, że 
linia sochaczewskiej wąskotorówki zostanie doprowadzona 

również do tego miasta. W 1923 r. zbudowano odgałęzienie 
o długości ponad 6 km od Tułowic do wsi Kamion, leżącej na 
lewym brzegu Wisły, naprzeciwko Wyszogrodu.
Początkowo, z uwagi na niepewną przyszłość kolei, budowle i 
urządzenia inżynieryjne miały charakter prowizoryczny. Z bie-
giem lat drewniane obiekty zastępowano murowanymi, czego 
dobrym przykładem była najważniejsza stacja, czyli Socha-
czew Wąskotorowy, gdzie proces zamiany lekkiego budulca 
na cegłę i żelazobeton przeprowadzono w latach 1928 - 1939. 
Najważniejszy trójkondygnacyjny budynek stacyjny Zarządu 
Kolei z poczekalnią, kasą i pomieszczeniem dyżurnego ruchu 
wzniesiono w 1937 r. Stoi on do dziś przy ul. Towarowej.

Na podstawie: stacjamuzeum.pl

Stulecie na wąskim torze
Równo wiek temu swoją działalność, na początku jako Sejmikowa Kolejka Wąskotorowa w Sochaczewie, rozpoczęła 
sochaczewska wąskotorówka. W sobotę w Stacji Muzeum odbyły się uroczyste obchody tego pięknego jubileuszu.


